
13. jaanuaril Eesti Sõ-
jamuuseumis toimunud 
tseremoonial anti meie 
vallavanemale Tanel 
Viksile üle Kaitseliidu 
teenetemedali I klass 
(kuld) Pro Patria, mida 
annetatakse isikutele, 
kellel seljataga vähe-
malt 16 aastat silma-
paistvat teenistust.

Kapten Viksi on va-
rasemalt autasustatud 
erinevate teenetemärki-
dega, sealhulgas Lõuna 
ja Kalevi malevkonna 
teenetemärkidega, Kait-
seliidu teenetemedali III, II ja eriklassiga, Valgeristi III 
klassiga, Kaitseministeeriumi teenetemärgiga ning Gruu-
sia relvajõudude Kindral Kvinitadze medaliga.

Tanel Viks on olnud valitud kahel korral Tallinna ma-
leva parimaks allüksuse pealikuks ning aasta kaitseliitla-
seks. Teda on tunnustatud ka USA 173 ÕDB 91 õhudes-
santluure rügemendi teenetemärgiga kui väärtuslikumat 
kontingendi liiget Poolas.
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Lääne päästekeskus tunnustas 
Raplamaad mitme tiitliga
Lääne päästekeskus tunnustab 
igal aastal 13 erineva statuudiga 
silmapaistvaid inimesi ja tegusid. 
Raplamaale anti sel aastal välja 
viis tiitlit.
Lääne päästekeskuse alla kuulub neli pääs-
tepiirkonda: Hiiu-Läänemaa, Saaremaa, Pär-
numaa ja Rapla-Järvamaa. Raplamaalt said 
ära märgitud nii Kehtna, Kohila, Rapla kui 
ka Märjamaa inimesed. Kehtna vabatahtliku 
päästekomando eestvedaja Eno Hermann päl-
vis tiitli ”Aasta vabatahtlik 2023”. Tunnustus 
tuli mehele üllatusena ja miks just tema selle 
pälvis, ta esimese hooga öelda ei osanudki.

”Tegelikult ei saagi seda võtta ainuisiku-
liselt. See tiitel anti küll mulle, aga siin on 
ikkagi komando taga. Ei ole ühel inimesel 
ülivõimeid, et neid tunnustusi välja teeni-
da,” ütles Hermann. Seda aastat nimetab 
ta väga töörohkeks. Kevadel, kui Kehtna 
VPK võttis vastu siseministeeriumi tun-
nustuse aasta vabatahtliku päästekomando-
na, toodi välja, et Kehtna on teinud väga 
palju, lausa 127 väljasõitu. Tänaseks võib 
Hermanni sõnul sellele juurde liita 70.
Hermann on vabatahtlik päästja olnud rohkem 
kui paarkümmend aastat. ”Kehtna pritsumaja 
seina peal on pilt, kus on minu esimene väl-
jasõit peal. Selles mõttes olen ma õnnelik 

inimene, et see päris 
esimene kord on ära 
fi kseeritud. Aasta oli 
siis 1968, juulikuu,” 
rääkis mees. Tõsise-
malt hakkas ta aga 
päästetöösse panus-
tama 2000. aastatel.
R a p l a - J ä r v a m a a 
päästepiirkonna ju-
hataja Tanel Vahter 
nimetab Hermanni 
suure kogemuse-
ga päästjaks, kes 
arendab komandot 
ja on viimastel aas-
tatel aktiivselt ela-
nikkonnakaitsega 
tegelenud. ”Eno on maakonnas legendaarne 
päästemees ja sellel aastal märkas seda taas 
Lääne päästekeskuse ennetustöö büroo.” 
Vahter toob välja nii Hermanni kui ka Keht-
na vabatahtlike pideva kohaloleku maakond-
likul ennetuslikul suurüritusel Mini-ÄKK 
ja üle-eestilises päästeala noortelaagris.
”Viimases on Eno osalenud ka sellel aas-
tal ja viinud läbi mitmeid põnevaid töö-
tubasid ja tegevusi noortele.” Lääne 
päästekeskuse tunnustuses kirjeldatakse 
Hermanni kui pühendunud, initsiatiivi-
kat ja kogukonda kaasavat vabatahtlikku.
Raplamaad tunnustati veel ”Aasta koostöö-

partneri” tiitliga, mille pälvis Kohila vallava-
nem Allar Haljasorg tulemusliku koostöö eest 
kriisivaldkonnas. 

Rapla päästekomandot kui professionaalset, 
kaasaegset tehnikat rakendavat meeskonda 
tunnustati aga tiitliga ”Aasta meeskond 2023”. 
Välja on toodud neli korda, kui raplakatel on 
õnnestunud drooniga leida kadunud inimesi.
Märjamaa komando päästja Tarmo Vain päl-
vis tiitli ”Aasta kolleeg 2023” ning Kohila 
komando päästja Sander Peasalu tiitli ”Aasta 
abipealik 202 3”.

Lühendatult ajalehest Raplamaa Sõnumid

„Omas mullis”
Kristiina Jakimenko näitus

Järvakandi Raamatukogus
16.01. - 08.03.2024

Täna lehes

Kolmandal advendil peeti Ingliste Advenikohvikut ja 
selle raamaes toimus ka Verivorstifestival. Kohaliku 
maitseelamuse traditsioon sai alguse juba aastal 2011. 
FOTO: Aare Hindremäe

Järvakandi Raamatukogus saab alates 16. jaanuarist li-
saks raamatute laenutamisele uudistada ka Järvakandi 
juurtega kunstniku Kristiina Jakimenko 13. isikunäitust 
„Omas mullis“. 

Loe lisa lk 7

Loe lisa lk 9

Vallavanem Tanel Viks 
pälvis kõrge tunnustuse

21. detsember oli Ingliste haridus- ja kultuurikeskuses näha tavapärasest roh-
kem saginat. Lõuna paiku astus piirkonna eakate aasta viimasel kokkusaamisel 
uksest ootamatult sisse jõuluvana. Kaasas suur kott kingitustega. Elevust oli 
palju, kuid eakad olid tublid. Eelnevalt olid eakatele esinenud Ingliste lasteaia 
lapsed, kes kinkisid kõigile eakatele isetehtud jõulukaardi koos luuletusega 
jõuluvanale. Nii igakas juhuks … Kuid paki lunastamisel eakatel neid vaja ei 
läinud. Kõigil olid salmid kenasti peas. Triin Allika fotoklõps jäädvustas koos-
viibijad kenasti pildile. Esireas vasakult: Urve Eplik, Lia Rips, Vaike Pillov, jõulu-
vana Aare, Viivi Mahlapuu, Rein Haggi ja Ljubov Hulkko. Tagareas: Pille Matt, 
Leidi Kidra, Leeni Lepikult, Anne Vaarpuu, Helju Peterson, Anne Murumaa,
Anne Sokk ja Ülo Flaur.

Valtu Spordimaja 
soodustused
Alates 2. jaanuarist 2024 on Kehtna valla kodanikel Valtu Spor-
dimaja külastamisel võimalik saada tavapileti hinnast soodus-
tust 20%. Soodustuse saamiseks peab kindlasti olema kaasas 
kehtiv ID-kaart.

Kehtna vabatahtliku päästekomando pealik Eno Hermann ”Aasta 
vabatahtlik 2023” tiitlit vastu võtmas. FOTO: erakogu

PILTUUDIS

Kehtna vallavanem kapten 
Tanel Viks. FOTO: erakogu
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Kehtna vallavolikogus 
Kehtna Vallavolikogu istung 
toimus 19. detsembril kell 17 
Valtu Seltsimajas. Toimus You-
Tube'i ülekanne Kehtna Vallava-
litsuse kanalil. Istungit juhatas 
esimees Katrin Anto. Istungil 
osales 17 volikogu liiget: Katrin 
Anto, Enar Karuoja, Mikk Mein-
berg, Piret Priivits, Illar Olesk, 
Siim Riisenberg, Katrin Velleste, 
Moonika Schmidt, Ervin Lega, 
Leaanyka Leisson, Kalju Kal-
da, Mait Järvik, Allar Läll, Eno 
Hermann, Lauri Mölder, Volise 
ja Teamsi vahendusel Angelyca 
Vaerand, Kristo Kaaring

1. Kehtna valla 2024. a 
eelarve I lugemine
Tanel Viks andis ülevaate Keht-
na valla 2024. a eelarve projek-
tist. 

Eelarve- ja arengukomisjoni 
esimees Moonika Schmidt lisas, 
et komisjon tutvus eelarve pro-
jektiga ning menetles esitatud 12 
muudatusettepanekut. Moonika 
Schmidt tänas osapooli põhjali-
ku eelarve projekti koostamise 
eest. 

Moonika Schmidt andis tea-
da, et eelarve muudatusettepa-
nekute esitamise tähtaeg enne 
II lugemist on 17. jaanuar ning 
ettepanekud tuleb esitada koos 
katteallikaga.

Volikogu võttis info teadmi-
seks. 

2. Vallavalitsuse 
kokkuvõtlik ülevaade
Tanel Viks andis ülevaate Keht-
na Vallavalitsuse tegemistest ja 
suurematest projektidest. 

Volikogu võttis info teadmi-
seks.

3.  Volikogu kokkuvõtlik 
ülevaade
Volikogu esimees Katrin Anto 
andis ülevaate volikogu aasta te-
gemistest.

Küsimuse esitas Tanel Viks. 
Volikogu võttis info teadmi-

seks.
Kokkuvõtet volikogu tööst 

saab lugeda täpsemalt volikogu 
esimehe Katrin Anto artiklist lk 3.

4. Arvamuse andmine  geo-
loogilise uuringu loa taotluse-
le / Ellamaa uuringuruum
Mario Piirmets andis ülevaate 
Verston OÜ taotlusest Keskkon-
naametilt geoloogilise uuringu 
läbiviimiseks Ellamaa uuringu-
ruumis. 

Mait Järvik selgitas, et Järva-
kandi piirkonnas läbi viidud uu-
ringute järel pole uuringu alal ise-
gi aru saada, et seal oleks midagi 
tehtud, kuna ala on korrastatud ja 
häiring on olnud minimaalne.

Küsimuse esitas Moonika Sch-
midt. 

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

5. Teehoiukavast 
ülevaate andmine
Margit Pärna andis ülevaate 
Kehtna valla teehoiukavast. 

Küsimusi esitasid Leaanyka 
Leisson, Katrin Anto, Moonika 
Schmidt.

Volikogu võttis info teadmi-
seks. 

6.  Kehtna Vallavolikogu 
sotsiaalkomisjoni esimehe 
ja aseesimehe valimine
Katrin Anto selgitas, et sotsiaal-
komisjoni esimees Villy Võrk on 

esitanud komisjoni esimehe ko-
halt tagasiastumise avalduse.

Sotsiaalkomisjoni esimehe 
kandidaatideks esitati Eno Her-
mann ja Katrin Anto. 

Hääletuskomisjoni esimees 
Andi Liblikman esitas ettepaneku 
kinnitada sotsiaalkomisjoni esi-
meheks Eno Hermann (8 häält) 
ja aseesimeheks Katrin Anto (6 
häält). 

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

7.  Loa andmine riigihanke 
„Kehtna valla tänavaval-
gustuse  renoveerimine ja 
haldamine 2024–2034“ hanke 
korraldamiseks ja hankele-
pingu sõlmimiseks 
Margit Pärna selgitas, et Kehtna 
Vallavalitsus soovib korraldada 
riigihanke valla omandis oleva 
tänavavalgustuse haldamiseks ja 
renoveerimiseks ning pikaajalise 
lepingu sõlmimiseks on vaja voli-
kogu luba. Majandus-, ettevõtlus- 
ja keskkonnakomisjoni esimees 
Enar Karuoja lisas, et komisjon 
arutas eelnõud ning toetab ettepa-
nekut korraldada tänavavalgustu-
se haldamiseks hange. 

Küsimusi esitasid Moonika 
Schmidt, Allar Läll, Leaanyka 
Leisson, Piret Priivits. 

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

8.  Detailplaneeringukohaste 
rajatiste väljaehitamise ja väl-
jaehitamisega seotud kulude 
kandmises kokkuleppimise 
kord
Margit Pärna selgitas, et määruse 
kehtestamise tingis planeerimis-
seaduse § 131 lõige 21 alusel.

Majandus-, ettevõtlus- ja kesk-
konnakomisjoni esimees Enar 
Karuoja selgitas, et komisjon aru-
tas määruse eelnõud ning nõustus 
eelnõu otsustamisega volikogus. 

Määrus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

9.  Isikliku kasutusõiguse 
seadmine ja eratee avalikuks 
kasutamiseks määramine
Ene Sulg andis ülevaate Kehtna 
valla teede nimekirja kuuluvad 
avalikult kasutatavate teedena nr 
2921009 Kehtna-Lellapere tee, 
nr 2921016 Käbiküla-Kiriku tee 
ja nr 2921017 Meistre-Kalbu tee, 
milliseid läbivad ka eraomandis 
olevaid kinnisasju, mis ei ole ni-
metatud tervikteed kogu ulatuses 
avalikus kasutuses. 

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega. 

10.   Kehtna Valla Noorsootöö-
keskuse Põhimäärus
Killu Sika andis ülevaate Kehtna 
Valla Noorsootöökeskuse Põhi-
määrusest, mille koostamise tin-
gis asjaolu, et alates 1. jaanuarist 
toimub valla noortekeskuste ja 
noortetubade liitmine ühtsesse 
juhtimisstruktuuri.  

Haridus- ja noorsootöökomis-
joni esimees Leaanyka Leisson 
selgitas, et komisjon töötas mää-
ruse eelnõu läbi ning nõustus 
määruse eelnõu otsustamisega 
volikogus.

Määrus kehtestati  poolthäälte 
enamusega.

11. Vallavanemale 
tulemustasu maksmine 
Katrin Anto andis ülevaate eel-
nõust maksta Kehtna vallavane-

male Tanel Viksile tulemustasu 
863 eurot (25% töötasust). Katrin 
Anto andis ülevaate Kehtna valla 
allasutuste tulemustasudest (prot-
sendina).

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

Katrin Anto taandas ennast päe-
vakorrapunkti arutelust ja otsus-
tamisest, lähtudes korruptsioo-
nivastase seaduse § 11 lõike 1 
punktist 1, ja lahkus saalist.
12.   Volikogu esimehele ühe-
kordse hüvituse maksmine
Leaanyka Leisson esitas ettepa-
neku maksta volikogu esimehele 
ühekordset hüvitust 188 eurot.

Enar Karuoja tegi ettepaneku 
maksta ühekordset hüvitust 325 
eurot (50% volikogu esimehe ta-
sust). Volikogu nõustus Enar Ka-
ruoja ettepaneku hääletamisega. 

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

Lauri Mölder taandas ennast 
päevakorrapunkti arutelust ja 
otsustamisest, lähtudes korrupt-
sioonivastase seaduse § 11 lõike 
1 punktist 1.
13. Kehtna Vallavolikogu 
21.02.2022 otsuse nr 24 „Hoo-
nestusõiguse seadmine (Hiie-
mäe kinnisasi)“ muutmine
Tanel Viks andis ülevaate lepingu 
muutmise vajadusest seoses Le-
ader meetme toetuse rahastamise 
nõuete vastavusega.

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

14. Muud küsimused
1. Tanel Viks andis ülevaate 
Raplamaa arengustrateegia täien-
davast tegevuskavast. 

Volikogu võttis info teadmi-
seks.

2. Kalju Kalda andis ülevaa-
te valla elanike soodustustest 
Valtu Spordimajas. Kalju Kalda 
selgitas, et vallakodanike soo-
dustus saab olema 19–20% ja 
soodustusi saab hakata kasutama 
02.01.2023.

Küsimusi esitas Mait Järvik. 
Volikogu võttis info teadmi-

seks.
3. Mait Järvik soovis juhtida 

volikogu tähelepanu, et Kehtna 
Vesi OÜ juhatus on andnud kat-
teta lubadusi seoses veevarustuse 
tagamisega elektrikatkestuse kor-
ral Järvakandis. Mait Järvik lisas, 
et teemat arutati ka majandus-, et-
tevõtlus- ja keskkonnakomisjonis 
ning ka Marko Matson kinnitas, 
et selliseid probleeme on esine-
nud.

Katrin Anto selgitas, et Kehtna 
Vesi OÜ on edastanud kirjali-
ku pöördumise seoses esinenud 
probleemidega.

Volikogu võttis info teadmi-
seks. 

Järgmine volikogu istung 
toimub 24. jaanuaril Kehtna 
vallamajas. Huvilised saavad 
tutvuda detailsemate dokumen-
tidega kodulehel www.kehtna.
ee ja järelvaadata 19.12.2023 
volikogu istungit Kehtna Valla-
valitsuse YouTube’i kanalil. 

Triin Tarre
 volikogu sekretär

Kehtna Vallavolikogu istung toi-
mus 24. jaanuaril kell 17 Keht-
na vallamajas. Toimus YouTube'i 
ülekanne Kehtna Vallavalitsuse 
kanalil. Istungit juhatas esimees 
Katrin Anto. Istungil osales 20 
volikogu liiget: Katrin Anto, Enar 
Karuoja, Mikk Meinberg, Piret 
Priivits, Illar Olesk, Siim Riisen-
berg, Katrin Velleste, Moonika 
Schmidt, Ervin Lega, Leaanyka 
Leisson, Kalju Kalda, Mait Järvik, 
Eno Hermann, Lauri Mölder, An-
gelyca Vaerand, Kristo Kaaring, 
Riina Tomingas, Tõnis Blank, 
Villy Võrk, Volise/Teamsi vahen-
dusel Marko Matson.

1. Ülevaade 
haridusstrateegiast 
Cumulus Consulting OÜ esindaja 
Mihkel Laan andis ülevaate Keht-
na valla 2024–2035 haridusstra-
teegiast.  

Toimus arutelu.
Volikogu võttis info teadmiseks.

2. Valtu Lasteaed Pesapuu ja 
Kehtna Lasteaed Silleri tege-
vuse ümberkorraldamine 
Rynaldo Puusep andis ülevaate 
Valtu Lasteaed Pesapuu ja Kehtna 
Lasteaed Silleri liitmisest. Rynal-
do Puusep selgitas, et faktiliselt 
on lasteaiad ühtse juhtimise all 
toiminud pool aastat ja see otsus 
tulenes täitmata ametikohtadest 
(direktor, majandusjuht, õppe-
juht). Rynaldo Puusep lisas, et 
tagasiside lapsevanemate, hoole-
kogu, personali ja vallavalitsuse 
poolt on olnud positiivne.  

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

3. Kehtna valla koolieelse 
lasteasutuse õpetaja palga 
alammäära kehtestamine 
2024. aastaks
Rynaldo Puusep andis ülevaate 
eelnõust, mille kohaselt on ette-
panek kehtestada  Kehtna  valla  
koolieelse  lasteasutuse  õpetaja  

töötasu  alammääraks  täiskoha-
ga töötamise  korral  1623  eurot  
kuus  ning  magistrikraadiga  või  
sellega  võrdsustatud tasemega 
õpetaja töötasu alammääraks 
1803 eurot kuus.

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

4. Kriisiks valmisolek 
Kehtna vallas 
Tanel Viks andis ülevaate krii-
siks valmisolekust Kehtna vallas. 

Tegemist on salajase päe-
vakorrapunktiga, mille sisu ei 
kuulu avalikustamisele vastavalt 
AvTS § 35 lg 1

62 teabe riigikaitseülesannete 
täitmiseks ja hädaolukorra taga-
järgede leevendamiseks vajaliku 
varu suuruse ja vahendite ko-
guse kohta ning selle kasutuse-
le võtmise ulatuse ja tingimuste 
kohta.

Volikogu võttis info teadmi-
seks.

5. Sotsiaalkomisjoni koosseisu 
kinnitamine 
Eno Hermann andis ülevaate vo-
likogu sotsiaalkomisjoni koossei-
sust.

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

6. Arvamuse andmine geoloo-
gilise uuringu loa taotlusele / 
Ahekõnnu VI uuringuruum 
Mario Piirmets andis ülevaate 
Verston OÜ taotlusest Keskkon-
naametile geoloogilise uuringu 
loaks Ahekõnnu VI uuringuruu-
mis.

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

7. Kehtna valla Kehtna aleviku 
soojusmajanduse arengukava
Hans-Jürgen Schumann andis 
ülevaate Kehtna valla Keht-
na aleviku soojamajanduse 
arengukavast, mida on vajalik 
uuendada seoses Kehtna alevikus 

renoveerimist vajava soojatrassi 
lõiguga. Hans-Jürgen  Schu-
mann  selgitas,  et rekonstruee-
rimist vajava soojatrassi jaoks 
planeeritava KIK-i toetuse saa-
miseks on vajalik arengukava 
olemasolu. 

Määrus kehtestati poolthäälte 
enamusega.  

8. Detailplaneeringu osaline 
kehtetuks tunnistamine / 
Tootmise maaüksus 
Hans-Jürgen Schumann andis
ülevaate eelnõust Tootmise 
maaüksuse osaliseks kehtetuks 
tunnistamisest, kuna varasem de-
tailplaneering näeb seda ette ro-
healana, kuid uus üldplaneering 
tootmismaana. Hans-Jürgen Schu-
mann lisas, et klaasvahtkillus-
tik on Roheluse maaüksuse 
omandanud sooviga see toot-
mismaana kasutusele võtta.  
Otsus kehtestati poolthäälte ena-
musega.

9. Detailplaneeringu vastuvõt-
mine ja avaliku väljapaneku 
korraldamine / Aiandi tn 1, 
Aiandi põik
Hans-Jürgen Schumann andis 
ülevaate Aiandi maaüksuse de-
tailplaneeringust viie üksikelamu  
planeerimiseks ning ettepanek on 
volikogus detailplaneering vastu 
võtta. Hans-Jürgen Schumann li-
sas, et tegemist on endise räämas 
aiandi alaga,  mis tänu arenduste-
gevusele on leidnud uue otstarbe 
elamute rajamise kaudu.

Otsus kehtestati poolthäälte 
enamusega.

Järgmine volikogu istung toi-
mub 28. veebruaril Järvakandis.
 Huvilised saavad tutvuda de-
tailsemate dokumentidega ko-
dulehel www.kehtna.ee ja jä-
relvaadata 24.01.2023 volikogu 
istungit Kehtna Vallavalitsuse 
YouTube’i kanalil. 

Triin Tarre
volikogu sekretär
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Volikogu 2023. aasta kokkuvõte
Kehtna Vallavolikogu II koosseisu 
tööaeg on jõudnud poole peale. 2023. 
aastal kogunes volikogu 11 korral. 
Vastu võeti 64 otsust ja kehtestati 18 
määrust. Volikogu ja vallavalitsuse 
koosseisus toimus liikmete muudatus: 
volikoguga liitusid Katrin Velleste ja 
Illar Olesk ning vallavalitsusega Rait 
Verrev ja Mati Kutser. Liikmed va-
hetusid haridus- ja noorsootöökomis-
jonis, küladekomisjonis ja sotsiaal- 
komisjonis.

Volikogu istungid toimusid Kehtna 
Vallamajas, Järvakandi Kultuurihal-
lis, Lelle Rahvamajas ja Valtu Seltsi-
majas. Siinkohal tänan võõrustajaid 
lahke vastuvõtu eest!

Tähtsamateks otsusteks 2023. aas-
tal olid: Kehtna Valla üldplaneeringu 
kehtestamine, tuuleparkide (Pae, Lao 
ja Hiie) detailplaneeringute ja kesk-
konnamõju hindamiste algatamine, 
Kehtna Valla Avatud Noortekeskuste 
ümberkorraldamine ja laenu võtmine 
investeeringute elluviimiseks. Käes-
oleval aastal on plaanis võtta 1 956 
000 eurot laenu. See tõstab valla ne-
tovõlakoormust aasta lõpuks 32 prot-
sendini valla põhitegevustuludest.

Üheks oluliseks dokumendiks 
Kehtna valla jaoks võib pidada „Keht-
na valla arengukava 2035“. Nii pikka 
arengukava ei ole Kehtna vallas eel-
nevalt koostatud. Arengukava koos-
tamine oli laiapõhjaline ja kaasav 
protsess, millesse andis oma panuse 
mitusada aktiivset vallakodanikku.

Volikogu ja hariduskomisjoniga 
koostöös viidi läbi Kehtna valla koo-
lides arutelud teemal „Kui ma oleksin 
vallavanem/volikogu esimees“. Laste 
mõtted lisati valla arengukavasse.

Haridus- ja noorsootöökomisjon 
töötas põhjalikult läbi „Huvihariduses 
ja huvitegevuses osalemise toetamise 
korra“. Määrus võeti volikogus vastu 
24. mail.

Sotsiaalkomisjoni töölaual oli oluli-
se tähtsusega dokument „Sotsiaalhoo-
lekandelise abi andmise tingimused 
ja kord“. 1. juulist 2023 jõustus hool-
dereform, mis tähendab, et riik tuleb  
hoolduse eest maksmisel kodanikule 
appi. Kui siiani oli inimese katta 100 
protsenti hooldekodu kohatasust, siis 
alates 1. juulist 2023 jaguneb koha-
maksumus teenust vajava inimese ja 
kohaliku omavalitsuse vahel. Kehtna 
vallas kehtestati piirmääraks 600 € 
ühe teenusesaaja kohta kuus. Määrus 
võeti vastu 20. juuni volikogu istun-
gil.

Kõik volikogu komisjonid töötasid 
läbi „Kehtna valla tunnustamise kor-
ra“ ja „MTÜ toetuste andmise korra“, 
muudeti Kehtna Valla põhimäärust 
ja viidi sisse muudatus, millest tu-
lenevalt on võimalik isikuvalimistel 
osaleda ka digikeskkonnas. Kehtes-
tati määrus „Koolieelse lasteasutuse 
muude kulude katmine“. Määrusesse 
viidi sisse muudatus kohatasu summa 
sidumise kohta palga alammääraga.

Volikogu initsatiivil koos vallavalit-
susega sai korraldatud oktoobris Jär-
vakandi Kultuurihallis energeetika-

teemaline infopäev valla ettevõtetele. 
Infopäeva teemaks olid tuulepargid ja 
oma kogemusi ja teadmisi tulid jaga-
ma Aivar Mäe Põhja-Pärnumaa val-
last ja Andres Metsoja Riigikogust.

Aasta lõpus kinnitati Kehtna valla 
noortevolikogu koosseis. Koosseisu 
kuulub 11 tublit noort vanuses 13–22. 

Kokkuvõtteks võib öelda, et aas-
ta 2023 oli volikogule väga töine. 
Komisjonide koosolekud toimusid 
igakuiselt ja olid väga töömahukad. 
Toimusid kaasamiskoosolekud Eida-
peres, Keavas ja Inglistel. Tänan ko-
misjonide juhte ja liikmeid.

Uue aasta algul, 5. jaanuaril saatis 
Kehtna Vallavalitsus volikogule eel-
nõu koos 32-leheküljelise seletuskir-
jaga “Kehtna valla haridusasutuste 
ümberkorraldamine”. Tegemist on 
valusa, aga hädavajaliku otsusega vo-
likogus, mida ei anna enam edasi lü-
kata. Kehtna valla haridusvõrk on hä-
daohus ja vajab ümberkorraldamist!

Hea kogukond, ära mõista hukka 
otsustajat, vaid püüa mõista, et 
neid otsuseid on vaja teha! 
Valmimas on “Kehtna valla hari-
dusstrateegia 2024–2035” esimene 
tööversioon. Haridusstrateegia teksti-
dokumendi (56 lk) ja andmeanalüüsi 
esitlus (173 lk). 

Hetkel käib Kehtna valla 2024. aas-
ta eelarve menetlemine. 2024. aasta 
eelarvesse on planeeritud põhitege-
vuse tulud 11,98 miljonit eurot. Seda 
on 395 tuhat eurot ehk 3% rohkem kui 
2023. aasta lõplik eelarve. Soov on 
28. veebruari volikogu istungil võtta 
vastu Kehtna valla 2024. aasta eelar-
ve.

Koos vallavanemaga jätkame ko-

gukondadega kohtumisi ning dialoo-
gi pidamist. Tänan Seily Sõgel-Raidi 
nende kohtumiste ettevalmistamise ja 
korraldamise eest! 

Volikogu istungeid on võimalik 
jälgida Youtube’i vahendusel. Vaata-
jete hulk küündib mõne istungi puhul 
500ni. Tänan Lauri Hollot, kes on loo-
nud selle võimaluse! Volikogu istun-
gid on üldjuhul avalikud ning kodani-
kel on võimalik istungitele kuulama 
tulla.

Volikogu ja komisjonide proto-
kollid on leitavad Kehtna valla ko-
dulehelt. Südamlikud ja siirad tänud 
volikogu sekretärile Triin Tarrele ma-
hukate protokollide koostamise eest!

Kehtna valla kodulehel on leitavad 
volinike kontaktid. Juhin tähelepanu, 
et muutunud on volikogu esimehe 
meiliaadress: katrin.anto@kehtna.ee.

Kehtna valla volikogu tänab kogu-
konda ja kodanikke, kes meie istun-
geid ja tegemisi jälgivad!

Tänutundega
Katrin Anto

Kehtna vallavolikogu esimees

Kui ma oleksin 
vallavanem
Vallavanemana viiksin ellu mitmeid muu-
datusi ning kindlasti oleks ka asju, mis 
jääksid nii, nagu nad on. Sellisel ametiko-
hal olles peaksin enda plaanidest rääkima 
arusaadavalt, et kõik mõistaksid mind sa-
mamoodi. Võtaksin kuulda ka rahva ette-
panekuid ja arvamusi, et muuta kõigil elu 
paremaks.

 Leian, et juurde tuleks rajada kõnniteid, 
kus inimesed saaksid sõita rulluiskude-
ga, jalgrattaga või jalutada. Sellisel juhul 
oleks inimestel mugavam liigelda ja usun, 
et motivatsiooni oleks ka rohkem. Samuti 
tuleks halvas seisukorras sõiduteed paran-
dada, et sõit kulgeks sujuvamalt.

 Hariduse ja huviringide kohta arvan, et 
vallas võiks olla vähemalt üks gümnaa-
sium, et õpilased ei peaks kodust eriti kau-
gele edasi õppima minema. Lisaks leian, 
et oleks hea, kui saaks rajada erinevaid 
huviringe. Varasemalt koguksin kokku 
andmed, kui paljud inimesed ja mis ala-
le sooviksid pühenduda. Seejärel look-
sin selleks võimalused ning viiks ideed 
ellu. Enda näitel saaksin öelda, et võiks 
olla selline huviring, kus saaks tutvuda 
erinevate autodega, tutvustatakse autode 
ülesehitust, näidatakse, kuidas teha kerge-
maid remonditöid, ning õpetatakse autot 
käsitsema. Selleks oleks vaja garaaže, kus 
oleksid autod, ning sõidurada, kus õpitak-
se masinat tundma.

 Täiendaksin ka jäätmemajanduse mõ-
ningaid külgi. Näiteks aitaksin eramajade 
omanikel leida viise, kuidas oleks neil 
lihtsam oma jäätmetest lahti saada. Kui 
inimestel oleks oma majade juures ühis-
konteinerid, mille veo eest makstakse 
mitme peale ning kus oleks loodud sor-
teerimisvõimalused, siis see aitaks äratada 
huvi sorteerimise vastu. Samuti oleks hea, 
kui ei peaks enda jäätmeid viima kodust 
kuhugi kaugele konteinerisse. Kasuks 
tuleks ka see, kui näiteks lisada pakendi-
konteiner kaupluse juurde, sest seal käi-
vad inimesed niikuinii ja siis oleks mugav 
enda pakendijäätmed sinna viia.

 Vallavanemana oleksin inimestele vas-
tutulelik ning teeksin erinevaid parandus- 
ettepanekuid ning annaksin soovitusi, kui-
das muuta elu paremaks meie kõigi jaoks. 
Võtaksin kuulda ka teiste muresid ja et-
tepanekuid just seepärast, et mõnikord 
võib jääda miski kahe silma vahele, ning 
sellisel juhul oleks hea, kui keegi sellele 
tähelepanu pööraks.

Tauno Melts
Järvakandi Kooli 8. klass  

2023 kevad

Kui ma oleksin  
vallavanem või  
volikogu esimees 
Kui ma oleksin vallavanem või volikogu 
esimees,  teeksin palju muudatusi väikse-
matesse kohtadesse. Ma tegeleksin trans-
pordiga, töökohtade puudusega, sellega, 
kuidas elu paremaks muuta äärealadel, 
tervishoidu parandada, teenuseid lisada ja 
võtta teadmiseks nende inimeste arvamu-
si, kes elavad selles piirkonnas. 

Transport on valdade ääremaadel halb, 
vähemalt see, mida mina tähele olen pan-
nud. Halb selles suhtes, et tihtipeale käib 
ainult kaks või kolm bussi, kuigi mujal 
käib kordi rohkem. Elanikele võib tun-
duda, et nendest hoolitakse vähem kui 
teistest. Selle parandamiseks prooviksin 
teha nii, et buss tellida või lasta lähedasel 
bussil minna läbi sellest piirkonnast. 

Töökohtade puudumine on suur prob-
leem piirkonna rahva ja ka valla jaoks 
majanduse edendamise suhtes. Oleks roh-
kem töökohti, oleks rohkem rahvast siin, 
mis omakorda tähendaks suuremat tulu-
maksust saadavat raha. Päris kurb lugu on 
nendes piirkondades, kus on vähe töökoh-
ti. Olen näinud rohkem masendunud ini-
mesi ning joodikuid. Vald saaks motivee-
rida inimesi tegelema omaenda firmadega 
või OÜ-de loomisega. Nii tekiks võibolla 
töökohti juurde.  

Elu paremaks muutmine valla ääre- 
aladel, külades ning asulates on tehtav 
sellega, kui vald teab, mis kõige suurem 
probleem on. Efektiivseim viis, minu ar-

vates, oleks küsida elanikelt, mis on nende 
tahtmised ja vajadused, et nad ei mõtleks 
nii palju sellele, et ära minna oma väikes-
test küladest või asulatest. Teenused, mis 
on kõige elementaarsemad, on vajalikud 
selleks, et tekitada mingeid huvitavaid 
tegevusi või midagi lõõgastavat. Loodus-
park, mis küll võtaks palju raha, aga saab 
säästa, kui on mingi ala, millel ei ole väär-
tust, ja teha see väärtuslikuks. Üks valik 
oleks veel võimalik, et saaks selle koha 
rahvamajaga koostööd tegema panna, et 
tekitada juurde põnevust ja võibolla töö-
kohti nende jaoks, kes tegelevad ürituste 
korraldamisega. 

Tervishoiu parandamine on minu ko-
dukohas Kehtna Vallas päris nadivõitu. 
Lähedal pole kliinikuid, perearste või 
üleüldist tervishoiuasutust. Lähim meile 
oleks Raplas, mis on 15–35 kilomeetri 
kaugusel, olenevalt sellest, kus elad. Selle 
parandamine küll tähendaks, et siia oleks 
vaja kedagi, kes on selle ameti omanda-
miseks läbinud mitmeid aastaid õpinguid. 

Kaur Juurik 
Eidapere Kooli 9. klass 
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4 Valla Vaatleja

Vestlusõhtu Eidaperes küla-
elaniku pilgu läbi
Eesti lastefilmist „Nukitsamees“ tuntud 
„Kodulaul“ algab sõnadega: „Mis on kodu, 
kus on kodu, kus on kodukoht …”. Minu 
kodukoht on Eidapere. Kuigi ma hetkel 
seal ei ela, vaid viibin õpingute tõttu dok-
torantuuris kodupaigast eemal, on Eidapere 
siiski minu sünni- ja kodupaik. See väike 
küla on mulle ja teistele külaelanikele väga 
südamelähedane. 

Osalesin 4. jaanuaril Eidaperes toimu-
nud ja Kehtna vallavanema ning -volikogu 
esimehe poolt kokku kutsutud külaelanike 
vestlusõhtul. Ootus vestlusõhtule oli suur, 
sest kuulutusel seisid kõnetavad laused, kus 
küsitakse elanike unistusi seoses oma ko-
gukonnaga ning kuidas üheskoos neid unis-
tusi ellu viia. „Üheskoos“ sellise vestlus- 
õhtu puhul võiks tähendada seda, et kokku 
kutsunud osapool vestleb kohaletulnutega 
nende muredest, rõõmudest ja koos leitakse 
ehk mõnele teemale lahendus.  

“… kodus mõni väike asi, korraga on 
suur …” 

Kõige põletavama teemana tõid küla-
elanikud välja Eidapere Kooli püsimise ja 
9-klassilisena jätkamise teema. Eidapere 
koolis, kus hetkel õpib 47 õpilast, algas ka 
minu haridustee. Tegemist on 169 aastat 
vana kooliga, kust on alanud paljude tublide 
inimeste haridustee. Vilistlaste hulgast on 
sirgunud praeguseid kaitseväelasi, missioo-
nidel osalevaid sõdureid, arste, orkestrijuh-
te jne. Võib julgelt öelda, et Eidapere kool 
on küla hing. Kuna teema on ikka aeg-ajalt 
mingite perioodide jooksul üles kerkinud 
ning viimastel aastatel väga jõuliselt, siis 
kujuneski peamiseks teemaks kooli saatus. 

Vallavalitsus koos vallavanemaga on 
jõudnud arusaamale, et optimeerimise ees-
märgil tuleb kool muuta 6-klassiliseks. Te-
gelikult tähendab see viivitatud likvideeri-
mist, nagu juhtus mõned aastad tagasi Lelle 
kooliga. Eidapere kooli sulgemine on õhus 
olnud korduvalt, kuid pigem on see olnud 
kellegi lendu visatud lause või idee. 

“… kodu – see on headus, mis meid pare-
mateks teeb …”

Kogukond on kooli püsimajäämise nimel 
kõvasti pingutanud: nii loodi Eidaperes õpi-
laskodu lastele, kellel on olnud koolis prob-
leeme või on kodune olukord nõudnud las-
te heaolu tagamiseks keskkonnavahetust. 
Tänu hoolivale kooliperele ja kogukonnale 
on kasvanud nendest lastest tublid täiskas-
vanud, sealhulgas mitmed välismissioo-
nidel osalenud kaitseliitlased. Me oleme 
panustanud mitte ainult oma kogukonnale, 
vaid kogu Eestile. Erinevate otsuste tõttu 
on kahjuks õpilaskodu nüüd suletud. Konk-
reetse küsimuse peale kooli püsimajäämise 
kohta saime paraku vastuseks, et tuleb eel-
nõu, saate seda lugeda ning rohkem ei kom-
menteeri.

Koosolekul kõlas vallavalitsuse seisu-
koht, et kulude optimeerimise nimel tuleb 
teha muudatusi. Kõlama jäi arvamus, et 
väiksemaid kohti hakatakse muutma ning 
keskendutakse ainult valla suurele kesku-
sele. Enne koosolekut tutvusin valla toe-
tustaotluste ja -projektidega, kust selgus, 
et haridusministeeriumisse pole esitatud 
ühtegi taotlust. Ometi on see koht, kust on 
võimalus lisarahastust saada. 

 „… ilma kodutundeta me jääme kodu-
tuks …”

Kunagi olid külas arstipunkt, apteek, 
kolm poodi, kõrts, postkontor, õpilaskodu, 
raudteejaam – kõik see on kadunud ning 
külaelanikud tunnevad, et neid ei ole nende 
kadumise puhul valla poolt ka toetatud või 
aidatud. Lubadusi on antud, kuid …

Eidapere arenemispotentsiaalina toodi 
välja suurt renoveeritud tootmishoonet, mil-
le töölerakendamisega oleks töökohti või-
malik luua. Samuti on külas mitmeid maju, 
mille lammutamise või remontimise järel 
saaksid noored pered ideaalsed krundid 
oma kodu loomiseks. Ning kooli ja lasteaia 
peamise probleemina mainiti palju ruumi- 
ja lastepuudust. Selle asemel, et investeeri-
da natukenegi  Eidapere piirkonda ja aidata 
muuta seeläbi küla atraktiivsemaks, soovib 
vald rahastust hoopis vähendada, hakates 
muutma siinset koolikorraldust. On laul 

„Maa tuleb täita lastega“, aga vald käitub, 
nagu oleks laul olnud „Vallakeskus tuleb 
täita lastega“. Selline suhtumine on põh-
jendamatu. Noorel perel koos lastega peab 
olema siin ka midagi teha, lastel võimalus 
koolis käia. Rohkem elanikke ja tööstust 
tähendaks vallale rohkem maksumaksja 
raha ning koolile rohkem õpilasi. Samas 
kui küla väljasuremine toob kaasa kohaliku 
ettevõtluse, talude ja elanike kao, kaotaks 
vald ka maksutulu. Küsimusele, kuidas ko-
gukond on panustanud ja nii midagi vallale 
andnud, toodi näidetena välja noorte ette-
võtmisi, millega korrastati Aleti järve rand, 
on korraldatud mitmeid talgupäevi, toodi 
välja kokkuhoiukoht, kus kalli teenuse tel-
limise asemel tehakse ise suured remondid 
ja säästetakse raha, toodi välja seisukoht, 
et mu laps õpib siin koolis ning ma ei küsi 
tema kooli toomiseks toetust ega õpilasliini 
jne. Elanike küsimusele, mida vald on vii-
mastel aastatel siia piirkonda panustanud ja 
tulevikus panustab, kahjuks me vastust ei 
saanudki. Seda ei kommenteeritud.

Vestlusõhtule tulnud kogukonnaliikmeid 
oli palju. Oodati vestlust, kus külaelanikud 
ja valla esindajad räägivad omavahel ja 
vastavalt kuulutusel lubatule leiaks mõne-
le teemale ka lahenduse. Seekord olid valla 
esindajad paigutanud ennast kuulajate rolli, 
kes küsimustele ei vastanud ega kommen-
teerinud ning dialoog toimus pigem elanike 
vahel.  

“… see on kodu, siin on kodu, siin on ko-
dukoht …” 

Kõlanud kitsaskohad ja ootused vallale 
on tegelikult kõik eelnevalt juba teada ning 
korduvalt läbi räägitud. Kahjuks ei ole nen-
dele ühtegi lahendust seni leitud ega leitud 
ka seekord.  Valla eesmärk peab olema oma 
elanike ja piirkondade huvide eest seismine 
ja heaolu tagamine. Vestlusõhtult lahkudes 
kogukonnal seda tunnet aga ei olnud. 

Kalju Tamme
kogukonna liige

4. jaanuaril toimus  
kolmas vestlusõhtu  
Eidapere kogukonnas
4. jaanuaril 2024 jätkasid Kehtna vallavanem Tanel Viks 
ja volikogu esimees Katsin Anto vestlusõhtute ringsõi-
tu. Meie vestlusõhtud on osa Eesti Koostöö Kogu aren-
guprogrammist „Dialoog kogukonnaga“. Tegemist on 
pilootprojektiga kohaliku omavalituse jaoks ning Keht-
na Vallavalitsusest osaleb selles kommunikatsiooni- 
spetsialist Seily Sõgel-Raid.

Seekordset vestlusõhtut viis läbi kogukonnaringide eestvedaja Kaidi Kornak. 
Dialoogiring austab nelja põhimõtet: ma kuulan, ma heidan eemale, ma väl-
jendan, ma austan. Ringis on kõik võrdsed, kõik saavad rääkida oma mõtteid 
ilma etteheideteta. Õhtu jooksul vormistatakse ka memo kõigi välja öeldud 
mõtetega ning see memo jääb töödokumendiks vallavanemale ja volikogu esi-
mehele.

Eidapere fookuspunkt oli haridus, kuid kindlasti olid oodatud ka kõik teised 
mõtted, mis vajasid rääkimist. Kokku oli saali tulnud 59 inimest.

Mõned mõtted Eidapere kohtumisest.
Mis on Eidaperes hästi? Piirkonnas on hea kool, lasteaed, kultuurimaja, et-
tevõtted ja Lokutal vabatahtlik pääste. Kogukond tuleb kokku ja kohalikud 
osalevad koosolekutel. Hea lumetõrje. Ideaalne koht lastele laagrite korralda-
miseks. 

Mis on kogukonnas puudu? Võiks olla pood ja rongitransport. Töökohad. 
Arstipunkt ja apteek. Kergliiklustee võiks pikem olla. Lapsi võiks rohkem olla. 
Küte võiks kultuurimajas odavam olla. Inimesed võiksid rohkem koostööd 
teha, MTÜ võiks olla aktiivsem ja projekte kirjutada.

Mis teemaga minna süvitsi meie arutelul? Eidapere Kool ja haridus. 
Juba 20 aastat käivad jutud, et kool pannakse kinni. See tekitab piirkonnas pal-
ju hirmu ja ebastabiilsust. Lasteaias on 18 last, kes soovivad tõenäoliselt edasi 
minna Eidapere Kooli. Kardetakse, et kooli sulgemisel on laste teekond mujale 
kooli pikk. Lisaks arvatakse, et tekib ahelreaktsioon, mille tagajärjel kohalikud 
kaotavad töökohti ja elu äärealal sureb välja. Pakuti välja, et vald võiks panna 
bussid käima teistest asulatest ja tuua lapsed hoopis Eidaperre kooli, siis oleks 
koolis ruutmeetri kohta rohkem lapsi. 

Oli ka arvamus, milles toonitati vajadust teha õigeaegseid otsuseid. Näiteks 
Vabariigi Valitsus ei julgenud omal ajal teha õigel ajal otsuseid seoses elektri- 
energiaga, mistõttu oleme nüüd energiakriisis. Seega, kui praegu Kehtna Val-
lavalitsus ja -volikogu ei suuda ebameeldivaid, kuid vajalikke otsuseid teha, 
maksab see meile aastate pärast kätte. Raskeid otsuseid on siiski vajalik teha.

Vallavanemale esitati küsimus „Miks ei saa samamoodi edasi minna? Lapsi 
on, kool peaks ju saama jätkata?“. Tanel Viks selgitas: 40-lapseline 9-klassili-
ne kool on mikrokool. Kulud haridusele on Eestis ühed kõrgemad, õpetajate 
palgad madalad ja koolivõrk ei ole jätkusuutlik. Eidaperes 9 klassi hoidmine 
pole ratsionaalne, lähimatel aastatel on 6-klassilise kooli puhul võimalik saada 
riigilt ka toetust.

Oldi arvamusel, et Eidaperega läheb samuti nagu Lellega. Algul vähenda-
takse kooliastmeid ja siis läheb kool lõpuks kinni.

Mida on ära tehtud kogukonna entusiasmist? Aleti puhkeala on korras-
tatud. Koolimaja ruume värvitud. Lasteaia õue tehti lastevanemate poolt väli- 
köök. Eidaperre toodi pakiautomaat. 

Kokkuvõtvalt jäi kõlama Eidapere kogukonna rahulolematus. Sealsed 
inimesed tunnevad, et elavad ääremaal ning nende hääl ei kostu. Eidaperest on 
raske liikuma saada, sest bussiliiklus ei ole kõige parema graafikuga. Leitakse, 
et kaugematesse valla punktidesse tuleb ka investeerida ja põhirõhk ei peaks 
minema ainult Kehtnasse ja Järvakanti. 

Täname kohaletulnuid!
Katrin Anto, Tanel Viks, Seily Sõgel-Raid ja Kaidi Kornak

Minu nimi on Merit Sillaots ja olen alates 
9. jaanuarist Kehtna Valla Noorsootöö- 
keskuse juhataja. 

Olen pärit Lõuna-Eestist, kuid nüüdseks 
juba mitu aastat elanud ja tegutsenud Keht-
na vallas Kaereperes, millest paar viimast 
aastat olen töötanud noorsootöötajana Kae-
repere noortetoas. Seal korraldasin noortele 
erinevaid töötubasid ja üritusi, lõin ja hoid-
sin keskkonda, kus noored saaksid ennast 
hästi tunda, ning toetasin nende ideid ja 
huvisid. 

 Alates1. jaanuarist 2024 on Kehtna Ava-
tud Noortekeskus ja Järvakandi Avatud 
Noortekeskus liidetud üheks asutuseks, 
milleks on Kehtna Valla Noorsootöökes-
kus. Liitumine annab võimaluse noorsoo-
töö paremaks korraldamiseks. Mõned põhi-
lised eesmärgid on erinevates Kehtna valla 
piirkondades avatud noorsootöö kvaliteedi 

tõstmine ning ühtlustamine, ülevallalised 
sündmused ja traditsioonid ning mobiilne 
noorsootöö, et viia noorsootöö ka väikse-
matesse piirkondadesse (küladesse). Kind-

lasti on fookus ka sellel, et oleks rohkem 
koostööd koolide, kogukondade ja teiste 
huvigruppidega.

Eidaperes toimunud vestlusõhtust osavõtjad. FOTO: Seily Sõgel-Raid

SAAME TUTTAVAKS
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Haridusreformi ellu-
viimisest Kehtna vallas 
Kehtna Vallavalitsus on koostöös Eesti 
tippteadlastega koostanud haridusstra-
teegia raames mahuka andmeanalüüsi, et 
mõista rahvastikutrende ja haridusvald-
konna vajadusi Kehtna vallas aastani 2035. 
Tegemist on olulise sammuga andme-
põhise juhtimise suunas, mis võimaldab 
teenuste kujundamisel lähtuda ennekõike 
personaalsusest ja vajaduspõhisusest. 

Kehtna valla haridusasutuste ümberkor-
raldamine mõjutab küll kõige vahetumalt 
Eidapere Kooli, kuid omab väga suurt 
mõju kogu alushariduse ja põhihariduse 
korraldamisele vallas. Haridusreformi 
käigus on tänaseks ühendatud kõik Keht-
na valla noortekeskused ühise juhtimise 
alla, lõpetamas oleme Kehtna Lasteaed 
Silleri ja Valtu Lasteaed Pesapuu liitmist, 
Kehtna Klubi kui kohaliku kultuurikesku-
se reorganiseerimist ning Eidapere Kooli 
lasteaiarühma liitmist Järvakandi Lasteaed 
Pesapuuga. Volikogu toetuse korral saame 
luua alushariduses ühe erivajadustega las-
tele suunatud erirühma. Ümberkorraldus 
Eidapere Koolis on kõigest üks osa suurest 
haridusreformist. 

Lasteaialaste sündimus on viimastel 
aastatel vähenenud 20% võrra. Demograa-
fi line muudatus mõjutab juba täna olulisel 
määral teenusvajadust, kuid jõuab õige 
varsti meie põhikoolidesse. Haridusstra-
teegia seab  eesmärgiks 2035. aastaks säi-
litada kolm 9-klassilist põhikooli: Kehtna 
Põhikool, Valtu Kool ja Järvakandi Kool. 
Täna valmistab inimestele südamevalu 
ennekõike Eidapere Kooli ümberkorral-
damine, kuid valla 10 aasta perspektiivi 
arvestades on tõsine oht, et koolipidaja 
peab hakkama kaaluma Järvakandi Koolis 
kolmanda kooliastme sulgemist. 

Järvakandi piirkonnas on praegu iga 
kolmas elanik pensionär. Lasteaiaealiste 
laste osakaal rahvastikust on Eidapere-Lo-
kuta paikkonnas 5%, samas Järvakandis 
ainult 1% rohkem. Koolipidajal on täna 
olnud võimalik pidada kahte väiksemat 
kooli üleval tänu kahele suuremale koolile 
ja nende riiklikule haridustoetusele, kuid 
kuna ka suuremate koolide õpilaste arv on 
kahanemas, muutub väiksemate koolide 
ülalpidamine keerulisemaks. 

Eidapere-Lokuta paikkonnas on viima-
se kuue aasta keskmine sündivus olnud 3 
last aastas. Kogukonnaliikmed ei pea seda 
probleemiks, sest lapsi võib tulla teistest 
piirkondadest, näiteks Lellest. Paraku 
on samas vanuserühmas Lelle piirkonna 
keskmine sündivus ainult 4 last aastas. 
Vajab esile toomist, et praegu pooled põhi-
kooliealistest lastest, kes Eidaperes elavad, 
on otsustanud mitte minna Eidapere Koo-
li. Enamus Lelle lapsi on valinud õppimi-
se Valtu Koolis, kuid kuna viimasel kahel 
aastal on klassikomplektid Valtus täitunud, 
on Eidapere Kool osutunud alternatiivseks 
valikuks. Praegu on Eidapere Kooli õpi-
laste arv 46, kuid alles kaks aastat tagasi 
oli koolis ainult 34 õpilast. Ajutine kasv 
ongi tulnud Lelle laste arvelt, kuid kuna 
lasteaiaealisi lapsi ei ole oluliselt enam 
ka Lellest peale tulemas ning juba praegu 

pooled Lelle ja Eidapere lapsed on otsus-
tanud mitte õppida Eidapere Koolis, on 
järgmistel aastatel tõenäoliselt tulemuseks 
heal juhul 3–4 õpilasega klassid. Täna on 
1,7 õpilase kohta 1 töötaja, mõne aasta 
pärast on majas töötajaid juba rohkem kui 
õpilasi ning õpilaste arv langeb alla 30. 
Tervikuna langeb kõikide avalike teenus-
te kvaliteet ning õnnetud on kõik teenuse 
saajad. 

Väheneva õpilaste arvu juures on raske 
tagada hariduse kvaliteeti. Koolis on kva-
lifi tseerimata õpetajate osakaal 56%, sa-
mas kui kõrval asuvas Järvakandi Koolis 
on  sama osakaal tervelt 94%. Kõrgema-
tes kooliastmetes kujuneb seega oluliseks 
probleemiks hariduse kvaliteedi tagami-
ne ning pädevate keemikute, bioloogide, 
geograafi de, matemaatikute ja füüsikute 
leidmine. Samas pool hariduskulust ongi 
seotud just nimelt kolmanda kooliastme 
ülalpidamisega. 

Raske valiku ees on mitmed Eidapere 
Kooli lapsevanemad, kuid täna otsusta-
mata jätmise korral on täpselt sama valiku 
ees kümne aasta pärast Järvakandi Kooli 
lapsevanemad. 

Hetkel õpib Eidapere Kooli I kooliast-
mes 21 õpilast, II kooliastmes 8 õpilast ja 
III kooliastmes 17 õpilast. 

 Kooliastme sulgemine vähendab koolis 
õpetatavate tundide mahtu ning kindlasti 
mõjutab õpetajate koormust. Vallavalit-
sus ei pea seda otseselt probleemiks, sest 
kõikides valla koolides on õpetajatest ja 
tugispetsialistidest suur puudus. Ümber-
korralduse mõjul jagatakse eelarvelisi 
vahendeid ümber ja luuakse täiendavaid 
töökohti teistesse valla haridusasutustesse. 
Praegu on Kehtna valla haridusasutused 
nende juhtide hinnangul alamehitatud 27 
ametikoha võrra, ennekõike on puudu tu-
gispetsialistidest ja õpetajatest. Täna teeb 
tegelikult iga spetsialist vähemalt kahe ini-
mese tööd, mõnes asutuses isegi rohkem.  
Tulemuseks on tänaste pühendunud õpe-
tajate ülekoormus, mis omakorda põhjus-
tab n-ö läbipõlemist, töölt lahkumist ning 
kvalifi tseeritud õpetajate osakaalu pidevat 
vähenemist Kehtna vallas. Seega ei toimu 
ressursside ärakaotamine või mõnda teise 
valdkonda ümber suunamine, vaid enne-
kõike ümberjaotamine haridusasutuste va-
hel parema kvaliteedi saavutamiseks. 

Oluline on märkida, et pooled õpetajad 
Eidapere Koolis töötavad kvalifi katsiooni 
puudumise tõttu tähtajalise töölepinguga 
ühe õppeaasta. Samaväärselt oluline on 
osutada, et Eidapere Koolis töötab 13 õpe-
tajat osakoormusega ning ainult 3 õpetajat 
täiskoormusega. Paljud õpetajad sõidavad 
kohale teistest koolidest. Muudatuse tule-
musena saaks rohkem õpetajaid täiskoor-
muse kätte ühes koolis ega peaks sõitma 
mikrokoormuse tõttu mööda valla erine-
vaid koole.  

Koolijuhtidele ja õpetajatele valmistab 
suurt muret hariduslike erivajadustega õpi-
laste toetamine ja töökoormuse ebaõiglane 
jaotumine suurte ja väikeste koolide vahel. 
Kehtna valla koolides õpib Rajaleidja ot-

susega 58 haridusliku erivajadusega õpi-
last, kellele kool peab pakkuma tugiteenu-
seid ja õpetajad individuaalset lähenemist. 
Neist ainult neli õpib Eidapere Koolis. 

Vajab märkimist, et Kehtna valla õpeta-
jate arvestuslik töötasu oli 2023. aasta det-
sembri seisuga 2098 €/kuus.  

Kehtna Vallavalitsus on teinud ettepa-
neku otsus kehtestada kahes etapis: al-
guses kuus klassi ning hiljem kolm klas-
si. Tänaseks on teemat arutatud Kehtna 
Vallavolikogu haridus- ja noorsootööko-
misjonis, kultuuri- ja spordikomisjonis, 
külade komisjonis ning eelarve- ja arengu-
komisjonis. Kolm esimest komisjoni on 
6-klassilise kooli ettepanekut toetanud, 
eelarve- ja arengukomisjon ei kujundanud 
seisukohta. Küll aga saab öelda, et laia-
pindne toetus on olemas 6-klassilise kooli
pidamiseks, kuid mitte veel teise etapi 
jaoks. 

Vallavalitsus on teinud vallavolikogule 
ettepaneku 2027. aastast jätkata 3-klassilise
kooliga, et kutsuda üles vallavolikogu 
liikmeid ja kogukonnainimesi arutama ka 
hoone tuleviku üle. Kahjuks on pea 3000 
m2 suurune hoone tänaseks suuresti amor-
tiseerunud ning rekonstrueerimist vajaks 
katus, küttesüsteem, ventilatsioon, elekt-
risüsteem jpm. Numbritesse liialt sügava-
le laskumata saab öelda, et maja suudaks 
täpselt sama funktsiooni säilitada kolm 
korda väiksema mahu ja energiakuludega. 
Sellest tulenevalt on mõistlikum arutada 
uue ja tänapäevase hoone rajamist, mis on 
energiasäästlik ning kaasaegse õpikesk-
konnaga kogukonnamaja. Uue hoone raja-
mine oleks kindlasti otstarbekas, sest kuigi 
piirkonnas pole lapsi, on neid siiski piisa-
valt lasteaiarühma ja algkooli pidamiseks. 
Tegemist oleks ratsionaalse projektiga,
mille tasuvusaeg oleks 10–15 aastat, sõl-
tuvalt sellest, kas õnnestub rakendada ka 
toetusmeetmete abi, sest energiakulude 
kokkuhoid oleks meeletu. 

Eidapere Kooli III kooliastme sulgemisel
sõltub õpilasränne õpilaste elukohast ja 
lapsevanemate töövalikust. Eidapere Kooli
õpilastest kolmandik on pärit Lellest, seega
on nende jaoks tõenäoliselt kõige ratsio-
naalsem valik Kehtna Põhikool, sest see 
on väga kodulähedane kool (11 km), ena-
mus Lelle lapsi juba käib selles suunas ja 
tagatud on väga hea transpordivõrgustik. 

Eidapere-Lokuta piirkonna puhul on 
mõne järgneva aasta jooksul küll võimalik, 
et otsustatakse naabervalla kooli kasuks, 
kuid see saab tõenäoliselt olema ajutine. 
Tulevikus otsustavad selle piirkonna elani-
kud tõenäoliselt Järvakandi Kooli kasuks. 
Otsuse lihtsamaks langetamiseks tagab 
omavalitsus kindlasti Lokuta-Eidapere-
Järvakandi suunalise õpilastranspordi. 
Omavalitsuse jaoks on väga oluline stabi-
liseerida Järvakandi Kooli õpilaste arv, 
sest muul juhul peame juba 2030. aastal 
tõenäoliselt rääkima ka Järvakandi Kooli 
III kooliastme sulgemisest. 

Rynaldo Puusep
abivallavanem

Hajaasustuse programmi 2024. aasta taotlusvoor 

1. veebruaril 2024 algab Kehtna vallas hajaasustuse programmi taotluste 
vastuvõtt.

Programmi eesmärk on hajaasustusega maapiirkondades elavatele pe-
redele tagada head elutingimused. Programmi sihtrühm on füüsilised isi-
kud, kelle alaline elukoht rahvastikuregistri alusel on sama majapidamine, 
millele toetust taotletakse, ja rahvastikuregistri kanne ei saa olla hilisem 
kui 01.01.2024.

Programmist toetatakse majapidamiste veesüsteemide, kanalisatsiooni-
süsteemide, juurdepääsuteede ning autonoomsete elektrisüsteemidega 
seotud tegevusi. Toetuse maksimaalne suurus on 6500 eurot ühe majapi-
damise kohta. Taotleja ja kaastaotleja rahaline oma- ja kaasfi nantseering 
abikõlblike kulude osas peab olema vähemalt 33%. Toetuse summast, mis 
on kuni 67% konkreetse toetusprojekti abikõlblikest kuludest, tuleb 50% 
riigilt ja 50% kohalikult omavalitsuselt. Projekti ajalise kestuse arvestus al-
gab toetuslepingu sõlmimisest ning projekti elluviimine peab olema lõp-
penud 31. oktoobriks 2025.

Programmi määrus, lisamaterjalid ja taotlusvormid on kättesaadavad 
Riigi Tugiteenuste Keskuse veebilehel https://www.rtk.ee/meede-ha-
jaasustuse-programm ja Kehtna valla veebilehel https://kehtna.kovtp.ee/
hajaasustuse-programm. 

Taotlusi võetakse vastu 1. veebruarist kuni 1. aprillini 2024.
Kehtna vallavalitsuse programmi kontaktisik on Tiina Satsi, 5304 0923, 

tiina.satsi@kehtna.ee.

Kehtna valla 
noorsootöö toimetab!
Sel sügistalvel toimusid Kehtna vallas Noortevolikogu valimised. Novembri-
kuus alustas Noortevolikogu valimiskomisjon Kehtna vallas asuvates koolides 
Noortevolikogu tutvustamist ja algas kandideerimisavalduste esitamine. Kõige 
enam laekus kandidaate Kehtna Põhikoolist ning Järvakandi Koolist, kuid märki-
misväärne oli ka vilistlaste arv, kes soovivad jätkuvalt enda kodukoha arengusse 
panustada. Detsembrikuus toimusid Noortevolikogu valimised kõikides Kehtna 
vallas asuvates koolides ja noortekeskustes. Kokku käis valimas 131 noort va-
nuses 13–26 aastat, kes elavad või õpivad Kehtna vallas. Kõige suurem osalus 
valimistel oli Kehtna ja Valtu koolis, kus kummaski käis valimas 40 noort! 

Noortevolikogu uus koosseis moodustati 11. liikmega ning esimene istung 
toimus möödunud aasta 15. detsembril Kehtna vallamajas, kus valiti Noortevo-
likogu esimees ja aseesimehed. Noortevolikogu 2023/2024 koosseisu esimees 
on Lisandra Tomson, I aseesimees Adele Zubov ja II aseesimees Krislin Kalle. 

Hoo sisse saamiseks koostas Noortevolikogu tegevuskava terveks aastaks. Juba 
veebruaris korraldavad noored koostöös noortekeskustega Järvakandis sõbrapäe-
va tähistamise kõikidele Kehtna valla noortele. Emakeelepäeva puhul märtsikuus 
toimub luulevõistlus, kuhu esitatud töid tutvustatakse rändnäitusena Kehtna valla 
noortekeskustes ja raamatukogudes. Juunikuus aitab Noortevolikogu korraldada 
Kehtna valla lastele lastekaitsepäeva koostöös noortekeskuse ja vallavalitsusega. 
Juulikuus korraldavad noored poliitikud võimaluse Kehtna valla noortel näidata 
enda andeid talendivõistlusel. Augustikuus toimetavad Noortevolikogu liikmed 
õpilasmalevas, et pakkuda noortele huvitavaid ja arendavaid vabaaja-tegevusi, 
tutvustades ka õpilasmaleva traditsioone. Septembris alustavad noored poliitikud 
vestlusõhtutega noortele, et arutada neid puudutavaid teemasid.  

Noortevolikogu koosseis kinnitatakse üheks aastaks ja uue 2024/2025 koossei-
su valimised toimuvad juba käesoleva aasta oktoobris. Noortevolikogu tegemis-
tel saab silma peal hoida FB-s: Kehtna Valla Noortevolikogu. 

Lisaks sellele, et Noortevolikogu on hoo sisse saanud, tegutsevad ka Kehtna 
valla noortekeskused ja noortetoad uutviisi. Seni oli kaks eraldiseisvat asutust: 
Kehtna ja Järvakandi Avatud Noortekeskused. Nende alla kuulusid ka Eidapere ja 
Kaerepere noortetoad. Alates 2024. aastast kuuluvad Kehtna vallas asuvad noor-
tekeskused ühte struktuuri, mis tähendab, et noorsootöö noortekeskustes liigub 
vallaüleselt ühe juhtimise alla. Seoses muudatusega korraldas Kehtna Vallavalit-
sus noorsootöökeskuse juhataja leidmiseks konkursi, mille tulemusena on Keht-
na Valla Noorsootöökeskuse juhataja Merit Sillaots. Tema on tuttav Kaerepere 
noortele ja elanikele endise Kaerepere noortetoa noortejuhina. Hoia silm peal 
Facebooki lehekülgedel Kehtna Noortekeskus ja Järvakandi ANK, et olla esime-
sena kursis tegevuste ja sündmustega Kehtna valla noortekeskustes. 

Killu Sika  
spordi- ja noorsootööspetsialist
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Erasmus+ programm ja rahvusvaheline 
õpiränne. Esimene peatus: Soome
2023. aastal valmis Järvakandi Kooli 
direktori Aet-Triin Vasnu eestvedami-
sel Erasmus+ õpirände projekt number 
2023-1-EE01-KA122-SCH-000138537 
„Pädevad ja motiveeritud õpetajad loo-
vad kaasaegse ja tegusa õpikeskkonna”. 
Tegemist oli koolile pilootprojektiga, 
mis sai ka on rahastuse.

Euroopa õpetajatel on Euroopa Liidu 
programmi Erasmus+ toetusel võimalus 
osaleda õpirände projektides, et tõsta 
oma pädevust, leida erinevaid võimalu-
si uute õpetamismeetodite ja -vahendite 
rakendamiseks, enese täiendamiseks ja 
kogemuste vahetamiseks. Õpirände-
projektis osalev õpetaja näeb Euroopas 
kasutatavate kaasaegsete õpetamismee-
todite ja -vahendite rakendamist, puutub 
kokku erinevate kultuuriliste eripärade-
ga, saab võimaluse leida häid koostöö-
partnereid teistest riikidest.

Ajavahemikul 1.06.2023–30.11.2024 
saavad projekti raames erinevates 
Schengeni ala riikides rahvusvahelistel 
koolituskursustel osaleda mitmed Järva-
kandi Kooli õpetajad. 

Projekti eesmärgid:
1. Koolis töötavad pädevad ja uuen-

dusmeelsed õpetajad. Osaletakse rah-
vusvahelistes koostööprojektides.

2. Õpetamisel pööratakse tähelepanu 
kaasaegsetele haridustrendidele, sot-

siaalsetele võtmepädevustele, digitaal-
oskustele, ettevõtlikkuspädevusele ja 
võõrkeelte oskuse kujundamisele.

11.–16. detsembril 2023 osales kolm 
Järvakandi Kooli õpetajat, Piret Oole, 
Ulvi Klemmer ja Ilia Panov, Teacher 
Academy poolt korraldatud rahvusva-
helisel koolitusel "Social-Emotional 
Learning and Safety Skills in Finnish 
Education" (Sotsiaalne ja emotsionaal-
ne õppimine Soome hariduses). Põnev 
koolitus toimus Soomes Helsingis. 

Sotsiaalne ja emotsionaalne õppimine 
ning ohutusoskuste haridus tugevdavad 
laste enesehinnangut, eneseteadlikkust 
ja eneseaustust. See edendab laste suht-
lemisoskust ja toetab suhteid teistega. 
Lapsed õpivad, kuidas tegutseda raske-
tes olukordades ja kuidas kaitsta enda 
ning ka teiste piire. Ohutusalaste oskus-
te alase hariduse eesmärk on ennetada 
laste ja noorte vastu suunatud kiusamist, 
ahistamist ning vägivalda nii silmast sil-
ma kui ka digikeskkonnas.

Koolitusel saadi teada, mis on ohu-
tusoskused ja kuidas neid lastele õpeta-
da. EdTechi lahendused on sageli seo-
tud lastele raskete oskuste õpetamisega, 
näiteks programmeerimisega. Kursuse 
käigus õpiti selgeks mõned lihtsad vii-
sid, kuidas EdTech saab SELi (sotsiaal-
ne emotsionaalne õppimine) edendada, 

tutvuti ka digitaalsete  äppide ning plat-
vormidega, mida selle edendamiseks 
kasutada. Koolitusel õpiti tundma uusi 
viise õpilaste heaolu, turvalisuse ja sot-
siaalsete oskuste arendamiseks nii õpi-
keskkondades kui ka digitaalsetes kesk-
kondades. 

Noppeid õpetajate Ulvi, Pireti ja Ilia 
reisiblogist: Meie viis toredat õppepäe-
va toimusid koos Rumeenia õpetajatega 
oma teadmisi lihvides. Tegu oli väikese 
kuueliikmelise grupiga ja seetõttu oli 
õpe väga intensiivne. Kogu õppetöö 
toimus inglise keeles, mis esimestel 
päevadel oli meie jaoks pisut harjumatu 
ja keeruline. Kuid inimene harjub tea-
tavasti ju kõigega. Google Translate'i 
kasutades saime siiski ka nii mõnegi 
naljaka seiga osaliseks: näiteks kui tekst 
lektori suu läbi oli ülimalt spetsiifi line 
ja õpetlik, teatas Google, et võimalusel 
hüpake aknast alla! Õnneks aitas tõlke-
programm asjadest enamasti õigesti 
aru saada ja mida aeg edasi, seda su-
juvamaks õppimine muutus. Kuuldust 
umbes 80% oli meile tänu varem läbi-
tud koolitustele juba tuttav, tänu millele 
tundusid teemad turvalised. 

Uudsete võimalustena tutvustati mei-
le mängulisi võtteid laste tähelepanu ja 
õpivõime ning motivatsiooni suurenda-
miseks.  Joonistasime, voolisime, ehita-

sime ja mängisime legodega. 
Tore oli kuulda, kui lektor tea-
tas, et tema arvates on Soome 
selle mängulisusega küll pisut 
liiale läinud ja nüüd pööra-
takse pilk Eesti poole, et tulla 
tagasi natuke akadeemilisema 
õpikäsitluse poole.  

Õhtuti, peale koolituspäeva 
lõppu käisime linnas jaluta-
mas, külastasime muuseume 
ning tutvusime Helsingi vaa-
tamisväärsustega. Mõnus oli 
jalutada põhjamaiste graniidi-
kivide ja juugendstiili vahel. 
Eredalt jääb meelde Kunsti-
muuseum Ateneum, kus nägi-
me Soome kultuuri ilmselt üht 
tuntuimat maali "Haavatud 
ingel" (Hugo Simberg, 1903). 
Muuhulgas kogesime omal 
nahal läheneva õpetajate strei-
gi „soojendusena“ ka Soome 
transporditöötajate streiki. 
Ühistransport Helsingis seiskuski päri-
selt, mis ei olnud meie jaoks eriti tore! 

Koolitusreisi kokkuvõtteks võib öel-
da, et see oli väga tore, huvitav ning 
silmaringi avardav. Saime oma hinge 
positiivse tunde, et suudame vajadusel 
õppida ka inglise keeles.

Erasmus+ projekt jätkub 2024. aasta 

kevadel, kui õppima suunduvad juba 
järgmised Järvakandi Kooli õpetajad. 

Ulvi Klemmer
Piret Oole
Ilia Panov

Heivi Äärma

Kehtna 
külavanemad
Kehtna vallas asub 1 alev, 5 
alevikku ja 43 küla. 
Kehtna valla elanikkonnale 
võib eristada seitse tõmbe-
keskust – avalike teenuste 
tarbimise ja ka töölkäimise 
kohad, mis koos ümbritseva-
te omakandi küladega moo-
dustavad elanike sisemisel 
ühtlustundel ja piirkondlikul 
samastumisel põhinevad 
väiksemad piirkonnad:
• Eidapere
• Ingliste
• Järvakandi
• Kaerepere
• Keava
• Kehtna
• Lelle

Ametlikult on valitud 
järgmised vanemad:
• Eidapere alevik – 

Arne-Rannus Kaasma
• Hiie küla – Reimo Aas
• Ingliste küla – 

Kaisa Vahtmäe
• Kalbu küla – Rait Verrev
• Keava alevik – 

Hendrik Ross
• Kehtna alevik – 

Tõnis Blank
• Kumma küla – 

Kaja Kinkar
• Käbiküla – Heiki Valdaru
• Kärpla küla – Erki Siitan
• Lau küla – 

Aare Hindremäe
• Linnaaluste küla – 

Ragnar Toompuu
• Lokuta küla – 

Jaak Jõeveer
• Metsaääre küla – 

Katrin Velleste
• Nõlva küla – 

Airika Troost
• Pae küla – Katrin Bortnik
• Paluküla – Ly Vare
• Põrsaku küla – 

Arne Ojasalu
• Rõue küla – Mati Kutser
• Saidapere – Kadi Lee
• Saunaküla – Raivo 

Rebane
• Valtu-Nurme küla – 

Janar Kleitsman

2024 on Kehtna vallas tiivuliste aasta
Kehtna Vallavalitsus otsustas kuu-
lutada meie tiivuliste sõprade tun-
nustamiseks 2024. aasta Kehtna
vallas linnuaastaks.
Linnuaasta raames korraldatakse aasta jooksul eri-
nevaid konkursse, näitusi, mälumänge ja seminare  –
ikka eesmärgiga tutvustada ja tunnustada meie tii-
vulisi sõpru.

Alustuseks toimub veebruaris ja märtsis valla 
koolides ja lasteaedades linnumajade (pesakasti-
de) ehitamise võistlus.

Linnumajad võetakse tegemisele koolide käsi-
töötundides ja lasteaedades meisterdamise raames. 
Linnumaju võib teha ka kahe peale või grupitöö-
na. Sobivuse korral võib linnumajade ehitamise 
korraldada ka koduse ülesandena. Siis saab neid 
meisterdada ka näiteks koos isa või vanaisaga.                                                                                                                                       
       Iga kool teeb käsitöötundide raames linnuma-
ju, mille hulgast valib kool ise edasiseks võistlemi-
seks välja 5 parimat. Loodame, et üle valla tehakse 
kokku vähemalt 100 meisterdust. Linnumajad 
pannakse hiljemalt aprillikuus üles Kehtna valla 
parkidesse ning koolide ja lasteaedade juurde, et 
vastu võtta tiivulised sõbrad, kes saabuvad talve-
korteritest tagasi Eestisse. Loomulikult võivad 
pesakastide autorid soovi korral linnumaja ka oma 
kodu juurde paigaldada. Igatahes kõik linnumajad 
leiavad ülespanemiseks oma koha. Keskkonna-
ametiga on kooskõlastatud, et osa pesakaste saab 
üles panna ka Keava terviseradadele, Palukülla ja 
Mukri raba parklate juurde. Kõikidele linnuma-
jadele kirjutatakse, graveeritakse või põletatakse 
autorite nimed ja kooli nimi.

Koolide ja lasteaedade poolt välja valitud kõi-
ge paremad ja erilisemad linnumajad saadetakse 
Kehtna Kunstide Kooli. Seal toimub võistluste 
lõppvoor, kus žürii valib välja parimad võidutööd. 
Hindamine toimub kahes kategoorias: eraldi hin-
natakse puhast puidutööd koos nikerdustega ning 
teiseks toimub maalingute, joonistuste, põletuste 
jms kaunistatud linnumajade võrdlemine. Võidu-
töödest tehakse näitus. Parimatele on auhindadeks 
linnuteemalised raamatud ja Matsalu Rahvuspargi 
külastusretk.       

Lisaks pesakastide ehitamisele võiks koolide 
looduslootundides rohkem kasutada linde tutvus-
tavaid õppematerjale. Valla koolid saaks korralda-
da omavahelise linnuliikide määramise võistluse. 
Samuti on võimaik  juba koolide joonistustundides 
kavandada põnevaid pesakastide ja söögimajade 
lahendusi. 

Eeltoodu kokkuvõttes tervitame 20. märtsil saa-
buvat kevadet ja tiivulisi sõpru uute kodudega ja 
paremate teadmistega nende elust.

Sügisel toimub valla koolides ja lasteaedades 
analoogne lindude söögimajade kavandamise ja 

tegemise võistlus. Parimad söögimajad selgitatak-
se välja novembrikuuks, siis on külmade tulekuks 
lindude nokaesised toidumajad valmis.

Puitmaterjaliga pesakastide ja söögimajade 
meisterdamiseks aitavad koole Kehtna valla pui-
dutöötlemise ettevõtted.

2024. aasta jooksul on plaanis teha veel mitu 
eriüritust. Suur linnuteemaline joonistusvõistlus 
toimub 2024. aasta sügisel, selle korraldab Kehtna 
Kunstide Kool. Väljakutse esitatakse üle Rapla-
maa ja osaleda võivad kõik Eestimaa noored.

Kehtna Vallavalitsus korraldab linnuteemalise 
fotovõistluse „Tiivulised 2024“. Selle fotovõistlu-
se peakohtunik on üks Eesti kuulsamaid loodusfo-
tograafe Remo Savisaar. Temalt ootame Kehtnasse 
ka suuepäraste linnufotode isikunäitust ja esitlust.

Kehtna Valla kultuurimajad korraldavad loodu-
se ja lindude teemalise viktoriinisarja. Arvatavasti 
tuleb kultuurimajade poolt veel teisigi põnevaid 
üritusi, nt munade värvimise konkurss kevad-
pühade ajal jms.

Kehtna valla raamatukogude väljapanekutes on 
esikohal looduse- ja linnuraamatud ja kohtumised 
loodusraamatute autoritega.

Kõigele lisaks on Kehtna Kutsehariduskeskuse 
poolt aasta jooksul oodata kanaliha ja munatoitude 
tutvustamist ja vastavaid kulinaarseid elamusi …

…ning ärgem unustagem, et parimad munad tu-
levad Kehtna juurest õnnelikelt õrrekanadelt.

Kogu linnuaasta „Tiivulised 2024“ täpne prog-
ramm on peagi Kehtna Vallavalitsuse kodule-
hel. Lisainformatsioon palume saata aadressil 
varri.vali@kehtna.ee.

Varri Väli
arendusjuht 

Ulvi Klemmer, Ilia Panov ja Piret Oole rahvusvahe-
lisel koolitusel Soomes. FOTO: erakogu

FOTO: Remo Savisaar
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Valla aasta küla 2023 säras jõulurõõmus
Ingliste külas korraldati möödunud aasta kol-
mandal advendil traditsioonilist Advendikoh-
vikut. Sündmus on toimunud juba üle kümne 
korra ning on endiselt populaarne. Sel korral 
oli kohal pea 90 inimest nii lähemalt kui kau-
gemalt.

Advendikohviku raames toimub Verivorsti-
festival, avatud on laada ala ning kõigile osalis-
tele pakutakse head ja paremat. Festivali raames 
hinnatakse isevalmistatud jõulumaitseid ning 
selgitatakse välja parimad. Sel korral oli või-
malik enda tooteid esitada nelja kategooriasse: 
jõuluvorst, jõulusalat, jõulujook ja jõulumaius. 
Kõige enam toodi hindamisele jõulumaiuseid. 
Nime poolest on justkui tegemist verivorstile 
pühendatud festivaliga, kuid sel korral oli osa-
lemas vaid üks isevalmistatud vorst.

Parima jõuluvorsti valmistas Lii Kraam. 
Lii on alati oma vorstidega festivalil osalenud 
ning auväärseid kohti saavutanud. Loodame, et 
järgmisel aastal on Liile juba ka konkurente ja 
vorstide valik suurem.

Jõulusalatite kategoorias olid ülekaalus kõr-
vitsad, kuid sealjuures olid ka mõned jõulused 
salatid. Jõulusalateid valmistanute paremusjär-
jestus: 1. koht Anne Murumaa, 2. koht Imre 
Reino, 3. koht Anne Murumaa. On näha, et 
Anne oskab hästi jõulusalateid valmistada, sest 
tema kaks toodet jõudsid mõlemad esikolmi-
kusse. Ning rõõm on, et ka mõisahärra võtab 
osa kohalikest üritustest oma maitsvate toode-
tega.

Jõulujookide seas oli sel korral kuus erinevat 
maitseelamust. Jõulujoogi kategooria parimad: 
1. koht Eha Selling, 2. koht Reet Lepikult, 
3. koht Ardo Peda. See on kategooria, kus hin-
dajad saavad olla vaid täiskasvanud, sest mit-
med jõulujoogid sisaldavad ka alkoholi.

Konkurentsitult populaarseima kategooria 
jõulumaiuse hindamiskomisjoni töö oli kõige 
keerulisem. Maitsvaid tooteid oli palju ning 
parimat valida üsna raske. Aga komisjoni tu-
lemuste kohaselt on parimad jõulumaiuse val-
mistajad järgmised: 1. koht Anne Kasemets, 
2. koht Anne Kasemets, 3. koht Reet Lepikult. 
Siin on taas üks perenaine teistest kohe peajagu 
üle, olles kahe oma tootega esikolmikus.

Ingliste jõuluüritusel on alati olemas ka esi-
nejad, tänu kellele on sündmus veelgi vahvam. 
Advendikohviku avasid Kadi võimlejad, kes 
novembris Tšehhist artistliku tantsu maailma-
meistrivõistlustelt tõid koju kuldmedali. Ve-
rivorstifestivali võistluse häälte lugemise ajal 
mängis Desiree Kraus, Kehtna Kunstide Kooli 
1. klassi õpilane, klaveril mõned lood, mis and-
sid üritusele mõnusat jõulutunnet.

Pärast parimate autasustamist keerles loosi-
ratas ning iga osaline sai kingituse. Ka see on 

üks osa kohustuslikust programmist, sest jõu-
lud on ju kingituste jagamise aeg ning Inglistel 
seda ka tehakse.

Advendikohviku traditsiooniga kindlasti 
Ingliste piirkonnas jätkatakse ning ootame järg-
mistel jõuludel kõiki oma tooteid võistlusele 
esitama ning vahvast päevast osa saama. 

Tänan ka kõiki laadalisi ja külastajaid ning 
korraldusmeeskonda.

Kaisa Vahtmäe
Ingliste külavanem

Ingliste piirkonna 
võimekus aina kasvab
Eelmise aasta lõpus kuulutas SA Kodanikuühiskonna Siht-
kapital välja Kodanikuühiskonna innovatsioonifondi 2023. aas-
ta taotlusvooru elanikkonnakaitse võimekuse arendamiseks. In-
novatsioonifond toetab kogukondade ja kohalike omavalitsuste 
omavahelist koostööd kogukonnakeskse valitsemisviisi kaudu 
ning pakub seeläbi võimalust ühiselt tõsta elanikkonnakaitse 
võimekust kogukonnas.

Toetuse kogusumma Eesti omavalitsustele kokku oli 875 000 €.
Maksimaalne toetussumma Kehtna valla kohta oli selles taot-
lusvoorus 7035,03 €. MTÜ Ingliste Arendusselts taotles enda 
piirkonna kerksuskeskuse arendamiseks 7024 € ning jaanuari 
keskpaigas tuli kinnitus, et taotlus on rahuldatud ning toetus 
määratud.

Suurema osaga sellest summast luuakse Ingliste piirkonna 
kerksuskeskusesse võimekus generaatoriühenduseks. Kerk-
suskeskus on välistest teenusepakkujatest (elekter, küte jne) 
sõltumatu hoone, mille katkematu ning jätkusuutlik toimimine 
on tagatud lokaalsete süsteemide kaudu. Loodud on võimalused 
inimestele abi, nõu ja info andmiseks, varjumiseks ning ajuti-
seks ümberasumiseks hädaolukordades ja ähvardavate ohtude 
korral.  2023. aastal osteti piirkonda generaator, kuid siiani ei 
olnud majal nõuetele vastavat ühenduskohta. Lisaks ostetakse 
mõned välivoodid, suured grillpannid, gaasisoojendid ja muud 
väikevara. Täname siinkohal Kehtna vallavanemat, kes piirkon-
da ergutas toetust taotlema ning oli oma nõuannetega igati abiks.

Kindlasti on Ingliste piirkonnal plaanis tulevikuski kerksus-
keskuse võimekust suurendada ja vajalikke vahendeid juurde 
hankida, et tagada kriisiolukorras elanikele abi.

Kaisa Vahtmäe
Ingliste külavanem

Kuldne aastavahetus Lelles
31. detsembril toimus Lelle rahvamajas aastavahetuse pidu. 
Kokkutulnuil oli võimalus meeleolukalt saata ära vana aasta ja 
sama meeleolukalt võtta vastu uus. Peo teemaks oli kuldne ja 
väga paljud pidulised olid teemakohaselt riietatud kuldselt või 
kandsid mõnda kuldset aksessuaari. Õhtut juhtis DJ Mamba 
ja tantsumuusikat tegi ansambel Kruiis. Vahepaladeks pakkus 
humoorikaid etteasteid Lelle huumorigrupp ning õhtule lisasid 
veelgi särtsu juurde ansamblite Kuldsed Lindid ja Kuldne Trio 
paroodiad kohalike hakkajate meeste-naiste esituses. Peo jook-
sul valiti välja ka kõige kuldsem naine ja kuldseim mees. Suur 
tänu kõigile, kes peo kordaminekuks oma panuse andsid! Ai-
täh esinejatele, kes kiire elutempo juures leidsid aega proovides 
käia! Tänusõnad ka suurepärasele õhtujuhile ja heale tantsubän-
dile! 

Meeleolukat aastat kõigile!
Mariina Madisson

korraldustiimi nimel

Tervena vananemine on koostöö
Kultuuririkkuse aasta algas hoogsalt ka kogu-
kondliku koostöö ja kaasatuse rindel. Arendus-
selts Koduaseme võõrustas 4. jaanuaril Tallinna 
Ülikooli Haapsalu kolledži „Kogukonnatöö va-
nanevas ühiskonnas“ magistriõppekava üliõpi-
laste köitvaid ettekandeid ja harivat rollimängu. 
Õppekava kuraator Tiina Tambaum valis ava-
likuks õppepäevaks Kaerepere tänu kohalikele 
sidemetele ja Eestimaa aasta küla tiitlile.

Eestis on üks kiiremini vananevaid rah-
vastikke – 20% elanikest, mõnekümne aasta 
pärast 30%. Õppekava annab õppijatele tõen-
duspõhised teadmised tervena vananemisest 
ja easõbralikkuse toetamisest kogukonnas. Nii 
keskenduski õppepäev kogukondadele, milles 
on vähemal või suuremal määral fookuses va-
nemaealiste kaasatus ja aktiivne osalus oma ko-
gukonna elus ja ühiskonnas laiemalt. Tambaum
sõnas Tre Raadio 3. jaanuari intervjuus, et ole-
me harjunud, et pensionieas inimesed peaksid 
justkui kõrvale astuma. Pensionipõlv võib tä-
napäeval kesta aga 20-30-40 aastat. Haapsa-
lus õpitaksegi, kuidas kogukonda kaasata just 
vanemaid inimesi ja korraldada põlvkondade-
vahelist tegevust teaduspõhiste võtetega. Õppe-
kava on mõeldud kõigile, kes soovivad toetada 
positiivset vananemist nii ametialaselt kui ak-
tiivse kodanikuna.

18 üliõpilast olid õppetööna vaadelnud eri-
palgelisi kogukondi üle Eesti ja avardasid Valtu 
Seltsimajas kuulajate silmaringi. Akadeemili-
selt liigitatakse kogukondi mitmeti, näiteks asu-
koha-, vajadus- või huvipõhiseks. Tambaum

tõdes, et tõupuhtaid 
kogukondi pigem ei 
eksisteeri. Näiteks võib 
geograafi line külako-
gukond aktiveeruda 
ühise huvi survel, tihti-
peale ühise „vaenlase“ 
vastu astumiseks. Tu-
gev on aga kogukond, 
mis seisab püsivamatel 
väärtustel kui ajutised 
eesmärgid. Võtmesõna-
deks on kindlasti mär-
kamine, paindlikkus ja 
erisustega arvestamine olenemata east.

Eestis on võimalikult kaua oma kodus ela-
mise praktika. Minimaalse koduse toimetuleku 
kõrval on äärmiselt olulised aga ka innustavad 
suhted, kuuluvustunne ja vajalikkus. Kogukon-
da tõeliselt kuulumine ennetab probleeme ja 
lubab inimesel panustada endale sobivalt tervel 
elukaarel. Elu on igaühele eriilmeline seiklus. 
Tasub huvi tunda, milliseid seiklusi keegi väär-
tustab, ja meeles pidada, et traditsioonilised 
kultuurisündmused ja huvitegevus ei ole kõigi-
le meelt mööda. Seejuures mängib olulist rolli 
ligipääsetavus nii info- kui füüsilisele ruumile. 
Ausas ja mõtlemapanevas rollimängus kompa-
sime kohalikus (m)elus osalemise nähtamatuid 
takistusi nagu keskusest väljas elamine, auto 
puudumine ja liikumisraskused, aga ka sõp-
russidemed, antipaatiad ning individuaalsed 
„pidurid“.

Arendusselts Koduaseme esindaja ja õppe-
päeva võõrustaja Leaanyka Leisson: „Päeval 
räägitu kinnitas, et iga kogukondlik võrgustik 
on mitmepalgeline, ja see on loomulik. Koos 
toimetades on oluline ühine eesmärk, valmis-
olek uuendusteks, muutusteks ja julgus usalda-
da nii iseend kui teisi. Läbiva joonena on oluli-
ne hoida fookuses jätkusuutlikkust.“

Hagudi külavanem Piret Laur iseloomus-
tas õppepäeva nii: „Mitmes plaanis värsken-
dav akadeemiline õhkkond juhendatud elulise 
reaalse kogemusega teadlaste poolt.“

Allikas: tlu.ee/haapsalu/kogukonnatoo-vana-
nevas-uhiskonnas.

Teele Ojasalu
Raplamaa Arendus- ja Ettevõtluskeskuse 

vabaühenduste konsultant
Lelle aastavahetuse peo väga kuldne korraldustiim, vasakult: 
Mariina Madisson, Mariina Hansen, Astrid Otsa ja Anu Meres-
maa. FOTO: erakogu

Seekord oli kohalikke maitseelamusi saamas ligikaudu 90 külastajat. FOTO: Aare Hindremäe

Advendikohvikut toetasid

Kehtna Vallavalitsus, Aare Leinberg, Pae 
Farmer OÜ, MTÜ Ingliste Arendusselts, 
Kalle Hamburgi talu, Liinu Mesila, Aare 
Hindremäe, Lea Koppelmann, Ingliste kä-
sitööring KKK, Tairo Vahtmäe.

Õppepäevast osavõtjad Valtu seltsimajas. FOTO: erakogu
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Kes ma olen – ÕPETAJA?

Kehtna Põhikool soovib 
sel õppeaastal koduvalla 
ajalehe veergudel veidi 
lähemalt tutvustada 
oma õpetajaid. Jätkame 
juba detsembris alus-
tatuga ja seekord leiate 
ajalehest nende õpeta-
jate lood, kes on meie 
kooli jõudnud läbi prog-
rammi Noored Kooli.

 Ajaloo ja ühiskonnaõpetuse 
õpetaja KAROLIN UULITS:
Tulin Kehtna Põhikooli õpetajaks 
Noored Kooli programmi kaudu. 
Otsisin pikalt kooli, kus otsitakse 
ajaloo- ja ühiskonnaõpetuse õpe-
tajat, kuni lõpuks leidsin Kehtna 
kooli. Kooli valik oli kerge, kuna 
minu soov alustava õpetajana oli 
õpetada koolis, mis on piisavalt 
väike, et tunneksin kõiki enda 
õpilasi. Algselt panin õpetajana 
endale väga madalad eesmärgid. 
Näiteks oli minu eesmärk, et kui 

tänaval mulle mu õpi-
lased vastu kõnnivad, 
siis ei pööra nad pilku 
eemale, vaid me tervi-
tame teineteist. Suure 
rõõmuga läks selle 
eesmärgi täitmine kii-
relt.

Õpetajana on mulle 
oluline klassis avatud 
suhtlus, kus õpilased 
tunnevad, et nad on 
kuulatud ja toetatud. 
Usun, et avatud ja toe-
tav klassiruum on õp-
pimise alus ning selle 
saavutamiseks on õpe-
tajad võtmetegelased. 
Väga paljud lapsed ja ka täiskas-
vanud ei julge enda arvamust või 
teadmisi jagada, kuna kardavad 
eksida. Olen oma õpilastele vahel 
nalja visanud, et ma ise eksin ta-
valiselt kuskil kolm-neli korda, et 
kinnitust saada, et olen eelnevalt 
eksinud. Läbi eksimuste õpime 
kõige paremini! Kui vaja, eksime 
uuesti, et õpitut veel paremini kin-
nistada. Usun, et õpilasekeskne ja 
avatud õppimine on sallivama ja 
teineteist tolereerivama ühiskon-
na alus. Minu jaoks on oluline 
sallivus ja teineteise mõistmine. 
Oleme ise paremad, kui meil on 
eesmärk elada just sellises ühis-

konnas, kus nii minu kui ka kõigi 
teiste inimeste heaolu on tagatud.

Vabal ajal, nii palju, kui seda 
õpetajaameti kõrvalt olen leid-
nud, meeldib mulle lugeda, kirju-
tada ja tegeleda koorilauluga. Ku-
nagi panin endale eesmärgi igal 
kuul proovida midagi uut, mis 
hoiab eemale rutiini sattumisest. 
Praegu koostan enda jaoks nime-
kirja saja sooviga, mida tahan viie 
aasta jooksul täide viia. Loomu-
likult kuuluvad sinna nimekirja 
langevarjuhüpe ja külastused eri-
nevatesse riikidesse.

Bioloogiaõpetaja Triinu Reedik
Töötan Kehtna Põhikoolis käes-
oleva õppeaasta algusest. Vali-
ku Kehtna kasuks tegin suuresti 
juhuse tahtel – otsisin kooli, kus 
õpetada bioloogiat ja Kehtna Põ-
hikoolis oli just selline inimene 
puudu. Bioloogia kõrval õpetan 
ka inimeseõpetust ning pisut 
loodusõpetust ja matemaatikat. 
Alustava õpetajana pean eriti olu-
liseks, et minu kõrval on hoolivad 
ja toetavad kolleegid, kes on alati 
valmis oma kogemust ja teadmisi 
jagama ning suunama, kust oma 
küsimustele vastuseid leida. 

Minu soov õpetajaks saada 
küpses pikkamisi, kuid kindlalt. 
Mulle on alati sobinud töö noor-
tega ning õpilastega kontakti 
loomine on olnud pigem kerge 
(varasemalt nt noorsootöötaja, 
ringijuhendaja ja psühholoogina). 
Samuti tunnen end hästi juhenda-
vas rollis. 

Õpetajana pean oluliseks, et 
õpilased mõistaksid, kuidas õppi-
mine päriselt toimub. Mis juhtub 
ajus õppimise ajal? Miks on õp-
pimine pingutust nõudev? Kuidas 
ma tean, kas olen päriselt midagi 
selgeks saanud? Miks mõnikord 
ainult tundub, et ma õpin, aga te-
gelikult õppimist ei toimu? Miks 
ma üldse pean midagi õppima? 
Miks me mõnikord tundides 

mängime? Sarnas-
tele küsimustele 
otsime koos õpilas-
tega tihti vastuseid 
ainealaste teadmiste 
omandamise kõrval. 

Mulle meeldib, 
kui õppimine on 
praktiline, ning 
püüan sellest lähtu-
da ka oma tundides. 
Seetõttu saavad õpi-
lased uurida päris 
taimi, päris seeni, 
päris kalu, luua oma 
kätega ise mudeleid, 
panna osadest kok-
ku tervikut, küsida, 
arutleda, kirjeldada, 
luua, analüüsida. 
Püüdlen selle poole, 
et selliseid võimalu-
si oleks minu tundi-
des järjest rohkem. 

Õppimine ja enesearendamine 
on üks nendest väärtustest, mida 
pean oma elus oluliseks ka töö-
väliselt. Seetõttu püüan olla oma 
arengu teadlik jälgija ja kujundaja 
ning arendada neid oskusi nii ise-
endas kui õpilastes. Olen veendu-
nud, et ka igalt õpilaselt on mul 
väga palju õppida. 

Väljaspool töiseid tegemisi 
meeldib mulle veeta aega loodu-

ses. Armastan nii niisama metsas 
jalutamist kui ka tõsisemat selja-
kotiga matkamist, kus kogu ellu-
jäämiseks vajalik varustus kukil. 
Teen seda meeleldi Eestis, aga 
võimalusel ka kaugemal. Lisaks 
veedan hea meelega aega tant-
susaalis salsa, kizomba ja rueda
rütmide saatel.

Matemaatikaõpetaja Annely Kasela
Nii koolis kui ülejäänud maa-
ilmas on mulle olulised samad 
asjad. Esiteks see, et inimesed 
ennast turvaliselt tunneksid. Koo-
lis on nii oluline, et õpilased jul-
geksid katsetada ja vajadusel abi 
küsida. Teiseks see, et meil kõigil 
oleks olemas keskkond, kus saa-
me ja tahame õppida ja areneda. 
Maailmas on nii palju huvitavaid 
asju, mida avastada. Ma tahan, et 
õpilastel ka koolis see õpirõõm 
säiliks.

Minu huvialade hulka 
kuuluvad raamatud, fi lmid, 
reisimine, cosplay, mälumäng.

Õpilastes hindan seda, kui nad 
tahavad teemast aru saada ja on 
valmis selle jaoks kuulama ja 
kaasa töötama, sest see teeb minu 
enda töö lihtsamaks. Tööpäevad 
teeb lõbusaks see, et õpilaste väl-
jaütlemised ja maha pandud kil-
lud on sageli väga naljakad. Kohe 
meenub mitu olukorda, kus keset 
matemaatikatundi saime kogu 
klassiga naerda. Koolis töötades 
naudin ma seda, et iga päev on 
erinev ning hommikul tööle min-
nes ei tea ma kunagi 100%, milli-
seks see päev kujuneb. Tänu sel-
lele ei teki rutiinitunnet, kus peaks 
kogu aeg sama asja tegema. Ka 
ülejäänud elus hindan ma vahel-
dusrikkust ja võimalust erinevaid 

asju proovida ja kogeda. Sageli 
kahetsevad inimesed asju, mida 
nad ei teinud, rohkem kui neid, 
mida tegid, seega ma tahan kõik 
põnevad võimalused vähemalt 
korra elus ära proovida. Reisin 
võimalikult palju ning loodeta-
vasti õnnestub järgmise viie aasta 
jooksul ära käia ka Okeaanias ja 
Lõuna-Ameerikas, kuhu siiani 
veel sattunud pole.

Ma olen õpetaja, sest mul on 
tunne, et minust on koolis kasu, ja 
ma näen õpilasi positiivses suu-
nas arenemas. Ma õpetan mate-
maatikat, sest sageli on inimestel 

sellega seoses stigma ja eelarva-
mus, et tegemist on raske ainega, 
mida nad ei hakkagi oskama. Ma 
usun, et kui õpilastel on keegi, 
kes on valmis rahulikult seletama 
ja aitama, siis on kõigil võime vä-
hemalt põhikoolimatemaatikast 
aru saada. Õpilaste eduelamus, 
kui nad keerulisest teemast aru 
saavad, motiveerib ka mind jät-
kama ja endast parimat andma. 
Samuti arvan ma, et meie õpila-
sed on vahvad, ning ma tahan, et 
nad ise ka teaksid, kui ägedad nad 
on!

Inglise keele õpetaja Birgit Buldas 
Olen viimased kaks aastat olnud 
õnnelik tunnistaja ühele erilise-
le arengule siin Kehtna toredas 
alevikus. Sattusin siia Kehtna Põ-
hikooli armsasse kollektiivi ing-
lise keelt õpetama Noored Kooli 
programmi kaudu, mis toob noori 
tagasi koolisüsteemi pragudesse.

Ma usun, et elu peab olema 
täis mitmekesisust ja rõõmsaid 
hetki. Kui ma ei täida õpetaja 
kohustusi, leiate mind sulgpal-
liväljakult, kus tunnen uhkust 
selle üle, et olen Raplamaa tei-
ne sulgpallur! Sulgpall on minu 
jaoks mitte ainult spordiala, 
vaid ka võimalus lõbutseda ja 
nautida liikumisrõõmu.

Kehtna, kuigi väike, on alati 
olnud koduks suurtele unistus-
tele. Noored Kooli õpetajad on 
tulnud siia mitte ainult selleks, 
et täita õpilaste pead faktidega, 
vaid nad on tulnud inspireerima 
neid mõtlema suurelt ja olema 
selle piirkonna uhked esindajad. 
Meie missioon on näidata, et iga 
väikese koha lapsel on potent-
siaali saada suureks – olgu see 
siis presidendiks, teadlaseks või 
kunstnikuks.

Õpetaja seisukohast vaadatu-
na on rõõm näha, kuidas lapsed 
avastavad oma kirgi ja tugevusi. 
Oleme suunanud neid mõtlema 

väljaspoole piire 
ja uskuma en-
dasse. Noored 
Kooli õpetajad 
on mitmekülg-
sed juhendajad, 
kes ei piirdu vaid 
klassiruumiga, 
vaid on aktiivselt 
osa kogukonnast. 
Oleme korralda-
nud koolis üri-
tusi, kus lapsed 
saavad avastada 
erinevaid eluala-
sid ja leida ins-
piratsiooni oma 
tulevikuks. Vii-
me ka läbi kooli 
näiteringi, kus 
lapsed saavad 
julguse ennast 
väljendada. Olen 
veendunud, et iga haridusele pü-
hendatud hetk on investeering 
helgesse tulevikku. 

Noored Kooli programm 
Kehtnas on minule kujunenud 
südantsoojendavaks looks, kus 
unistused põimuvad reaalsusega. 
Oleme loonud keskkonna, kus 
kõik lapsed võivad tunda end 
olulistena ning unistada suurelt. 
Kehtna „väikelinn“ on saanud 
tõeliseks hariduskeskuseks, kus 

kasvavad tuleviku juhid, loojad 
ja visionäärid. Olgu see siis pre-
sidendiks saamine või muu suur 
saavutus, oleme siin, et toetada ja 
juhendada meie kogukonna lapsi 
nende teekonnal suuremate unis-
tuste poole.

Koos Noored Kooli õpetaja-
tega oleme valmis looma mäles-
tusi ja kogema imelisi hetki, sest 
Kehtna „väikelinna“ tulevik on 
helge ja täis potentsiaali!

Karolin Uulits. FOTO: erakogu

Annely Kasela. FOTO: erakogu

Birgit Buldas. FOTO: erakogu

Triinu Reedik. FOTO: erakogu
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Paluküla ootab talverõõme nautima
Talv on täies hoos ning head lumeolud 
pakuvad Palukülas rõõmu kogu pere-
le. 

Paluküla Mäe Keskus on ilusa tal-
veilmaga täis kilkeid ja sagimist, sest 
kõigil on vaja kiirelt jõuda mäe otsa, et 
sealt teha üks pikk lõbus liug. Mäe ja-
lamilt saab selleks laenutada lumerõn-
gaid (rahvapäraselt tuntud kui tuubid), 
millega lumerajal lõbutseda. Selleks 
on Reevimäe ühele küljele loodud 
tuubirajad, mille rennis lasta end tuu-
bil ise turvaliselt juhtida. Tund aega 
tuubisõitu saab endale lubada seitsme 
euro eest, kaks tundi lumerõnga ka-
sutust on kümme eurot. Laenutus on 
avatud nädalavahetustel ja nädala sees 
ettehelistamisel. 

Reevimäe teine osa on kelgutajatele, 
suusatajatele ja lumelauduritele, kuhu 
saab igaüks tulla oma sõiduriistadega 
igal ajal, sest kelgumägi on valgustatud 
lausa kella 22ni. Kellel aga veel oma 

lumelauavarustust pole, saab seda ka 
laenutada otse mäe jalamilt. Kõigil lu-
melauahuvilistel, kes tahavad harjuta-
misel juhtnööre, on Palukülas võimalik 
saada lumelauakoolitust tipptasemel 
instruktoritelt – Lauri Mölder, Lar-
sen Mölder, Kert Talu ja Mait Talu –, 
kes hoolitsevad lisaks ka igal aastal 
hüppepargi rajamise eest erinevate 
obstaaklitega.

Aina paremad
tingimused sportimiseks
Tuubitamise ja mäespordi kõrval saab 
Palukülas talvise looduse nautimiseks 
rentida ka tõukekelkusid, millega üm-
berkaudsetel radadel mõnusalt kulge-
da üksi või seltskonnas. Spordisõpru 
rõõmustavad aina parema kvaliteediga 
suusarajad, kuna Paluküla Mäe Kes-
kus saab nüüd spetsiaalse rajamasina 
kõrval kasutada hoolduseks ka suu-
sarulli, mis on eriti suureks abiks, kui 

lund on veidi vähem. Rajarulli soe-
tamist toetas kohaliku omaalgatuse 
programm. 

Palukülas on erineva raskusastmega 
ühe- kuni viiekilomeetrised suusarajad 
ning 3-kilomeetrine ring on valgusta-
tud kella 21ni. Sportimisvõimalused 
Palukülas saavad veelgi mugavamaks, 
kuna valmimisjärgus on ka multi-
funktsionaalne teenindusmaja, kus on 
edaspidi võimalik sportlastel vahetada 
riideid ja käia pesemas, valmistuda 
matkadeks, korraldada külaüritusi.

Palukülas saab veeta mõnusa mit-
mekülgse puhkuse, kuna mitmed üm-
berkaudsed talud pakuvad lisaks ka 
tegevusi, kuuma sauna ja majutust. 
Nii võib Palukülas peatuda lausa mitu 
päeva ja sisustada puhkus nii lõõgasta-
vate kui aktiivsete tegevustega. 

Rohkem infot leiab kodulehelt  
palukula.ee! 

Liis Mölder

 
K E H T N A   K U N S T I D E   K O O L 

                              kuulutab välja Rapla maakonna lastele ja noortele 
                  KUJUTAVA  KUNSTI  KONKURSI 
                “O M A  S I L M A G A” 2024 

 
Konkursi eesmärgid: 

● innustada lapsi kunstiga tegelema 
● tunnustada andekate laste ja noorte kunstialast tegevust 

● väärtustada inspiratsiooni laulust-tantsust ja traditsioonide hoidmisest 
 

 
Selle aasta teema on 

“RÕÕM ELUST ENDAST” * 
 

Kuidas väljendada kunstikeeles õnne- ja rõõmutunnet?  
Oled pilgeni tulvil erksust, naudid emotsioone, ootad kohtumist kallite inimestega, rõõmustad looduse, 

traditsioonide, muusika või kunsti üle? Unusta kõik raskused ja avasta rõõmu kõigest ümbritsevast. 
Leia rõõmukillud endas üles ja pane paberile! 

Ootame osalema! 
 

Tehnika ja formaat: 
Konkursile ootame vabalt valitud tehnikas tasapinnalisi töid formaadis A4 või A3.  

Palume juhendajatel teha tööde eelvalik. Töö tagaküljele kirjutada töö nimetus, autori ees- ja perekonnanimi,  
vanus, kool, juhendaja nimi, telefon ja e-post.  

 
Konkurss toimub kolmes vanuseastmes: 

7-10 a, 11-13 a, 14-18 a 
 

Tunnustamine: 
● Üks rahaline peapreemia parimale tööle 

● Rahaline preemia või auhind iga vanuseastme kolmele parimale tööle 
● Auhind parimale Kehtna valla õpilase tööle Kehtna Vallavalitsuselt 

● Eriauhinnad 
Žüriil on õigus preemiaid ja auhindu ümber jagada. 

 
Töid ootame koos registreerimislehega 

 29. märtsiks 2024. a. Kehtna Kunstide Kooli, 
Lasteaia 5 Kehtna 79001 Raplamaa 

 
Konkursitöödest korraldame näituse Kehtna Kunstide Koolis ning rändnäituse Raplamaal.  

Kõik esitatud tööd saab kätte Kehtna Kunstide Koolist. 
Täiendav info tel 529 2533 või e-mail: kunstide.kool@kehtna.ee   

  
* Sama nimetust kannab ka 2024. a Raplamaa laulu- ja tantsupidu, mille juhtmõtteks on rõõm! 

 
 

Kristiina Jakimenko näitus „Omas mullis“ Järvakandi Raamatukogus
Järvakandi Raamatukogus saab alates 16. 
jaanuarist lisaks raamatute laenutamisele 
uudistada ka Järvakandi juurtega kunst-
niku Kristiina Jakimenko näitust „Omas 
mullis“. Näha saab nii uusi kui ka pisut 
vanemaid joonistusi ja segatehnikas teo-
seid. Järvakandile kohaselt on näitusel 
esindatud ka klaasikunst. See on Kristiina 
jaoks arvult juba 13. isikunäitus. 12 näi-
tust on toimunud reaalselt ja üks veebi-
näitusena, kui ei saanud näitusi teha, sest 
kõik kohad olid koroona tõttu suletud. 
Veebinäitus toimus NÖFF-i ehk Naiste 
Ööde Filmifestivali raames.

Järvakandis sai viimati  tema töid näha 
2021. aastal. See aasta oli Kristiina jaoks 
üldse väga tegus: toimus kokku kuus isi-
kunäitust. Neli nendest moodustasid näi-
tusteseeria nimega „Naine ja hunt: habras 
ja tugev“, millest üks toimus Naiste Ööde 
Filmifestivali raames Järvakandi Kultuuri- 
hallis. 

Näituse „Omas mullis“ tööde teostami-
sel on vahenditena kasutatud peamiselt 

vildikaid, aga ka pliiatseid ja õlipastelle. 
Mõne segatehnikas teose juures ka vesi-
värve.

„Võib märgata, kuidas minu kui kunst-
niku käekiri on ajas muutunud, arenenud, 
isegi lihtsustunud. Spirograafia on mitme-
tes teostes asendunud ringidega. Vildika 
värvi kuivamise ääred on minu jaoks teo-
se loomulik osa ning need viitavad selgelt 
sellele, et pilt on käsitsi loodud,“ ütleb 
Kristiina Jakimenko.

„Vähemal või rohkemal määral elame 
kõik omas mullis. Kokkupuuted teistega 
on nagu puutumised seebimullide vahel ... 
Omas mullis on hea olla ja mõtiskleda ... 
Ka loomine toimub enamjaolt just seal 
omas maailmas. Samuti on kunstnikud ül-
diselt natuke erinevad massist, nagu omas 
elemendis. Minu loomingus on olulisel 
kohal värvid ja värvikombinatsioonid. 
Vahepeal lõin mitmeid punakas ja roosas 
koloriidis teoseid. Neid saab ka sellel näi-
tusel näha. Punane ja roosa sümbolisee-
rivad minu jaoks kirglikkust ja armastust 

kunsti loomise vastu. See näitus on minu 
loodud maailm, minu mullike,“ mõtiskleb 
Kristiina.

„Omas mullis erinevad seisundid, ole-
kud, meeleolud, mida vildikas on tabanud 
... Iseendaks. Sisemised protsessid ... Kui 
on pime ja raske aeg, siis kasvame seespi-
diselt nagu inkubaatoris. Siin näitusel on 
erinevaid mõtte- ja tõlgendamisvõimalusi. 
Mõttemulle võib minu näituselt leida nii 
ringikujuliste objektide kui ka ideedena,“ 
ütleb kunstnik.

Kristiina Jakimenko tööde mappi ehk 
portfooliosse mahub nii maale, joonistusi, 
klaasikunsti, keraamikat, mandalapilte, 
videoteoseid kui ka installatsioone. 

Nii tema õpilased kui ka kunstnik ise 
on mitmeid kordi aktiivselt osa võtnud 
üle-eestilisest kunstikonkursist Minu 
Klaas, saavutades konkursil kõrgeid au-
hinnalisi kohti.  

Igapäevaselt töötab Kristiina Tallinna 
Heleni Koolis, kus ta õpetab kuulmis- ja 
kõnepuudega õpilastele kunsti. „Võrrel-

des minu varasemate koolidega, kus olen 
töötanud, on Tallinna Heleni Kooli õpila-
sed motiveeritumad. Nad on siirad ja va-
hetud,“ kiidab ta oma õpilasi. „Kuulmis-
puudega õpilaste tundides on mul juures 
ka viipekeele tõlk, kuid oskan ka ise juba 
lihtsamaid sõnu või lauseid viibelda,“ rõõ-
mustab Kristiina.

Lisaks kunsti tegemisele armastab Kris-
tiina veel ka muusikat luua (lastelaulude 
kirjutamine, viiulimäng, ukulelemäng), 
lugeda, kirjutada, Eestis ringi reisida, fil-
me vaadata ja arvutimänge mängida.

„Minu jaoks on kunsti tegemisel olu-
line, et see saaks olla minu mängumaa, 
milles katsetan ja maandan ennast. Kunsti 
tegemine ja kogemine annab mu hingele 
rohkem rahu. Kunsti tegemine on minu 
jaoks rõõm ja rõõmu tuleks jagada. Sel-
leks tegingi näituse,“ tõdeb ta.

Näitus „Omas mullis“ jääb avatuks 
kuni 8. märtsini.

Heivi Äärma

 Kunstnik Kristiina Jakimenko hoiab 
käes  teost nimega „Närvi rahustuseks“ 
(joonistus paberil, 2023). Selja tagant 
paistab „Kuuvarjutuse aegu“ (joonistus 
paberil, 2023). FOTO: Heivi Äärma

Ilus talveilm meelitab mäenõlvale talverõõme nautima. FOTO: erakogu
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Kehtna valla laste laulu-
võistlus 19. jaanuaril
Kehtna valla laste laulu- 
võistlusel osales kokku 
24 Kehtna valla last viies 
vanuserühmas.

Kokku oli 6 juhendajat 
7 koolist/lasteaiast/lau-
lustuudiost: Viive Raam 
(Valtu Põhikool / Järva- 
kandi Lasteaed), Tiiu 
Vaino (Eidapere Kool/
Lasteaed), Ea Hark 
(Kehtna Kunstide Kool), 
Liis Lillestik (Kehtna 
Kunstide Kool), Thea 
Paluoja (Rapla Laulu-
stuudio), Lea Karjane 
(Kehtna Põhikool).

 
Žürii koosseis: 
Kersti Kuusk – lau-
lukirjutaja, laulja, 
kogumiku „Nurrupall“ autor, 
Muusikatoa (mis on mõeldud 
3–7-aastastele lastele) looja, enne 
Muusikatoa asutamist töötas 15 
aastat Kaari Sillamaa Kaunite 
Kunstide Koolis väikelaste laulu- 
ringide- ja poplauluõpetajana. 
Kersti on imeline muusikaõpetaja, 
kelle käe all hakkavad kõik lapsed 
laulma. Ta on pääsenud oma laulu-
dega Eurolaulu finaali (3 x Eestis, 1 
x Leedus), töötanud abidirigendina 
meeskoori juures.

Piia Põder – Rapla Kultuuri-
keskusese kultuuritöötaja, mitme 
Raplamaa-teemalise etenduse stse-
narist ja lavastaja, laulja, väga ak-
tiivne kultuuri edendaja Raplamaal.

Eline Villig – Kehtna Kunstide 
Kooli vilistlane, segakoori Corvus 
laulja, Raplamaa 2024. aasta laulu- 
ja tantsupeo ideekavandi „Rõõm 
elust endast“ kaasautor. Samanime-
list alapealkirja kannab ka meie hu-
vikooli korraldatav kujutava kunsti 
konkurss „Oma silmaga“ 2024. 

I vanuserühm (vanus kuni 4 a)
I koht – Grete Saveljev (Järvakandi Lasteaed, ju-
hendaja Viive Raam)

 
II vanuserühm (vanus 5–7 a, eelkool)
I koht – Miia-Liisa Kikkas (Järvakan-
di Lasteaed, juhendaja Viive Raam) 
II koht – Tommy Taelma (Kehtna Kunstide Kool, 
juhendaja Liis Lillestik)
 
III vanuserühm (vanus 7–9 a, alates 1. klass)
I koht – Sigrid Säde Reino (Kehtna Kunstide 
Kool, juhendaja Ea Hark)

II koht – Mirttel Toming (Valtu Põhikool, ju-
hendaja Viive Raam)

III koht – Mariella Anniko (Rapla Laulu- 
stuudio, juhendaja Thea Paluoja) 
Eriauhind – Karina Läll (Valtu Põhikool, juhen-
daja Viive Raam)

Eriauhind – Sofi Sibulin (Eidapere Kool,  
juhendaja Tiiu Vaino)

  
IV vanuserühm (vanus 10–12 a)
I koht – Albert Altmets (Rapla Laulustuudio,  
juhendaja Thea Paluoja)

II koht – Kaisa Kraav (Rapla Laulustuudio,  
juhendaja Thea Paluoja)

III koht – Kristella Anniko (Rapla Laulustuu-
dio, juhendaja Thea Paluoja)

III koht – Freddy Kivi (Valtu Põhikool, juhen-
daja Viive Raam)

Eriauhind – Getri Metsallik (Kehtna Kunstide 
Kool, juhendaja Ea Hark)

 
V vanuserühm (vanus 13–15 a)
I koht – Kritili Järvala (Kehtna Kunstide Kool, 
juhendaja Ea Hark)

II koht – Maribel Uutmann (Kehtna Kunstide 
Kool, juhendaja Ea Hark)

III koht – Caroly Sõber (Kehtna Kunstide 
Kool, juhendaja Ea Hark)

Iga vanuserühma kolm esimest (kokku 13 võit-
jat) pääsevad edasi Raplamaa Laulukarussellile 
2024, mis toimub 29. jaanuaril Rapla Kultuuri- 
keskuses. Edu noortele lauljatele!

Maiu Kell-Kangur,
Kehtna Kunstide Kooli

direktor

Rail Baltica Selja  
ökodukti ehitustööd

Objekti üldandmed:
DHS1-7: Selja ökodukti ehitustööd, riigihange nr 
251954
Tellija: OÜ Rail Baltic Estonia  
Ehitaja: TREF Nord AS 
Omanikujärelevalve: AS Infragate Eesti 
Ehitustööde tähtaeg: 31.07.2024

TREF Nord AS on jätkamas Selja ökodukti ehitus-

töid, mis algasid aasta 2023 I kvartalis. 
Ehitustööd algasid juurdepääsutee ja objektilin-

naku rajamisest ning ehitusplatsi raadamisjääkidest 
koristamisest. Järgnes kasvupinnase koorimine. Öko-
dukti alalt eemaldatud raiejäätmed ja kasvupinnas 
taaskasutatakse aastal 2024 ökodukti maastikukujun-
duses.

JUULI 2023, FOTO: Roven Toom

NOVEMBER 2023, FOTO: Roven Toom

Järgnevaks ehitusetapiks oli rajatise ehitus ja täite-
tööd. Suve jooksul valmisid ökodukti raudbetoonist 
vundamendid ja seinad. Paralleelselt käisid ka öko-
dukti nõlvade täitetööd. Ehitati välja ökodukti dre-
naažisüsteem, mille eesmärk on ehitist ümbritseva 
pinnasevee taseme alandamine.

Sügisel oli peamine fookus suunatud ökodukti võl-
vi ehitamisele ja täitepinnasega tunneli vastu jõudmi-
sele. Vaatamata sajurohketele sügispäevadele õnnes-
tus nõlvade täitetöödega püsida ajagraafikus. Teostati 
ka ökoduktisisesed pinnasetööd tuleva raudtee jaoks.

Tänaseks on betoonitööd lõppenud ja rajatis val-
mis. Jäänud on veel täitetööd lõpetada, paigaldada 
piirdeaed ja kujundada ökodukti nõlvade pealispind 
kasvupinnase ja taimestikuga. Sobilike ilmastiku-
olude korral jätkuvad ehitustööd ka talveperioodil. 
Järgmisteks töödeks on planeeritud nõlvade lõplik 
kujundamine ja piirdeaia ehitus, mis takistab looma-
de juhuslikku sattumist rööbasteele. 

Värskeimat infot ehitustööde kohta saab objek-
ti Facebooki infolehelt „Rail Baltica Selja ökodukti 
ehitustööd“.

V vanuserühmas saavutas esikoha Kritili Järvala (Kehtna Kunsti-
de Kool, juhendaja Ea Hark). FOTO: erakogu

III vanuserühmas saavutas esikoha Sigrid Säde Reino, juhjendaja Ea Hark. 
FOTO: erakogu
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Kui Te ei soovi oma andmete avaldamist 
õnnitluste rubriigis, palume sellest kirjalikult 

Kehtna Vallavalitsusele teada anda. Sellel juhul 
jääb piirang alaliselt kehtima, kuni Teilt laekub 

avaldamise nõusolek.

 HÜVASTI, JÜRI! 
3. jaanuaril 2024 lahkus meie hulgast hea 
kaaslane ja ustav kogukonna liige JÜRI 
LEPIKULT. Ta sündis 27. aprillil 1958. aastal. 
Peres oli kasvamas viis poissi. 

Koolis käis Jüri Ingliste mõisas. Edasi jätkusid 
õpingud Kehtna Tehnikumis, maaparanduse ja 
mehhaniseerimise erialal. Järgnesid teenistus-
aastad sõjaväes ning edasiõppimine EPA-s
põllumajanduse mehhaniseerimise erialal.

EPA klubis kohtus Jüri Reedaga ja 1981. aas-
tal nad abiellusid. Perre sündis kaks last: Meelis 
ja Mariliis.

Jüri oli toimekas vanaisa kuuele lapselapse-
le.

Tööd alustas Jüri Tarbjal Lenini nim. Kolhoo-
sis insenerina, hiljem peainsenerina.

Elupaik oli algul Järvamaal, aga 2012. aas-
tal asus pere elama Inglistele, vanemate koju. 
Jüril oli remondifi rma, ei olnud asja, mida ta 
remontida poleks suutnud.

Lühike kokkuvõte ühest elust, aga suur kao-
tus kõigile, kes teda tundsid.

Loomult oli Jüri tagasihoidlik mees, aga kõi-
ke, mida ta tegi, tegi südamest ja suure kirega. 
Ta ei öelnud kunagi "ei" ja aitas kõiki, kes abi 
palusid. Aitamine oli tema loomuses. Keegi ei 
ole näinud Jürit vihase või kurjana. Alati rahu-
lik, rõõmsameelne, vahel ka murelik. Temalt 
küsiti abi, kui oli vaja parandada masinaid või 
mehhanisme, paigaldada, ehitada, ümberehi-
tada, künda, vagusid ajada jne. Ta suutis, oskas 
ja aitas alati. Jüri oli aktiivne kogukonna liige, 
kes aitas nõu ja jõuga korraldada, koristada ja  
pidutseda. Talle meeldis tantsida ning reisida. 
Ta oli alati olemas. Tema jutt oli arukas ja sõna 
kindel. Teda austati, temale loodeti.

Ingliste küladepiirkond tunnustas Jüri 2014. 
aastal Ingliste lehemedaliga ja 2023. aastal 
aasta isa ja vanaisa tiitliga.

Ingliste piirkonna kogukond

Jüri Lepikult
27.04.1958 – 03.01.2024

EELK Rapla Maarja 
Magdaleena koguduses
Pühapäeval, 4. veebruaril kell 12
armulauaga jumalateenistus
Pühapäeval, 11. veebruaril kell 12
armulauaga jumalateenistus
Kolmapäeval, 14. veebruaril kell 12
tuhkapäeva jumalateenistus pastoraadi 
saalis – paastuaja algus
Neljapäeval, 15. veebruaril kell 17
piiblitund pastoraadi inglisaalis – 
1. Korintose kirja 13. peatükk
Pühapäeval, 18. veebruaril kell 12
I paastuaja pühapäeva armulauaga 
jumalateenistus
Laupäeval, 24. veebruaril kell 12
iseseisvuspäeva jumalateenistus, mängib 
Rapla pasunakoor Aigar Kostabi juhatusel, 
järgneb pärgade panek 
vabadussõja ausambale kirikuaias
Pühapäeval, 25. veebruaril kell 12
II paastuaja pühapäeva armulauaga juma-
lateenistus
Pühapäeval, 3. märtsil kell 12
III paastuaja pühapäeva armulauaga juma-
lateenistus
Teisipäeviti kell 19 osadusõhtu pastoraa-
di inglisaalis

KIRIKUTEATED

Head kaaslast 

Eha-Helgi Sellingut 

mälestavad Ingliste eakad ja 
Valtu pensionäride klubi

Head kaaslast 

Enn Haasa

mälestavad Ingliste eakad ja 
Valtu pensionäride klubi

Avaldame kaastunnet
Malle Paimetsale abikaasa

Ants Tohverti

lahkumise puhul.

Meenutame Antsu tegusa mehena, 
muuseumisõbrana, kelle vahetul kaasabil 
on valminud muuseumi mitme hooajalise 
näituse interjöörid, samuti mööbel muu-
seumi püsinäitusele "145 aastat Järvakandi 
klaasitööstust".

Järvakandi Klaasimuuseumi
kollektiiv
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Metsakeskus.ee

Ostame kasvavat metsa, põllumaad 
ja metsakinnistuid hinnaga 

kuni 10 000 eurot/ha. 
Kinnistud võivad olla tehtud raietega 

või asetseda piiranguvööndis.
Tel: 56 111 900 VVaatlejaaatleja

allaalla
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